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CO KDYŽ HŘEŠÍ BOŽÍ LID? 

Kázání ze soboty 20.11.2021 – br. Jiří Beneš 

3 Moj 4,1-30; Lk 17,11-19; Am 5,20-25  
Třetí kniha Mojžíšova se v masoretském textu Pentateuchu jmenuje vajjiqra. V 
překladu „a zavolal Hospodin“ jde o uvozovací větu. Podobných vět je ve Třetí knize 
Mojžíšově 37. Třetí knihu Mojžíšovu tedy tvoří sbírka 37 Hospodinových výroků 
adresovaných Mojžíšovi.  

Druhý Hospodinův výrok začíná v 3 Moj 4,1 a končí v 5,13. Pisatel nás upozorňuje, 
že „Hospodin promluvil k Mojžíšovi“. To je zcela mimořádná událost, když Bůh 
promluví. Člověk, k němuž Bůh mluví, se nazývá prorok. A Mojžíš je prorok. Prorok 
však není konečný adresát Božích slov. Bůh k němu mluví, aby Hospodinova slova 
poslal dál. Bůh chce, aby jeho slova byla slyšet, aby jeho slova byla říkána. A označuje 
ty, k nimž mají jeho slova dolehnout, jimž jsou určena. Nařizuje tedy Mojžíšovi, co a 
komu má říkat: „mluv k synům Izraele a řekni jim!“.  

Všimněte si, že Mojžíš (a není Bohu bližšího člověka) nemůže říkat, co chce. Božímu 
lidu není možné říkat cokoli. Bůh mu nadiktuje, co má „synům Izraele“ říkat, s čím 
má Boží lid konfrontovat. Mojžíš má tedy Hospodinova slova „synům Izraele“ v 
podstatě jen zopakovat. „Synové“ označují novou generaci Božího lidu. A „Izrael“ je 
jméno, které dal Bůh člověku (Jákobovi), jehož se předtím dotýkal a tím změnil jeho 
totožnost (1 Moj 32). „Synové Izraele“ jsou tedy potomci otce, jehož Bůh proměnil. 
Hospodinova slova, to nejcennější, co ve Starém zákoně máme, nejsou tedy určena 
komukoli. Bůh mluví ke společenství těch, které si připravil. Jsme to my? Máme 
právo Hospodinovým slovům naslouchat? A sneseme, že je to Bůh, kdo určuje, co je 
třeba říkat, co je třeba aby nová generace Božího lidu slyšela? Nevím. Přesto si 
dovolím vás tomu, co Hospodin říká, vystavit.  

Ve svém druhém výroku Bůh mluví o duši a o hříchu: „duše neúmyslně hřeší“ (4,2). 
Bůh tedy bude řešit problém „duše“, jímž je „hřích“ (4,27; 5,1-2.4.17.20). Hříchem je 
zde nežádoucí jednání vzhledem k jakémukoli Hospodinovu „přikázání“. To Bůh 
připomíná opakovaně (4,2.13.22.27). Pokud jde o „přikázání“, pak toto slovo máme 
spojeno s Desaterem. Ale v Bibli označuje výraz „přikázání“ všechno, co Bůh řekl. 
Bůh zde „hřích“ definuje jako jednání, které nemá být. Dělat něco, co se dělat nesmí. 
Dělat to, co Bůh nedovolil. Nejednat podle Hospodinových instrukcí. Nežít v souladu 
s Bohem. To je hřích. A z toho mrazí, protože v tomto stavu jsme permanentně. 
Možná je to ale záměr Hospodinových slov. Zde jde totiž o neúmyslný „hřích“.  

Kdo se takto může prohřešit? „Pomazaný kněz“, tj. mesiáš. Celá pospolitost. Její 
předák. Kdokoli z lidu. Co s tím? Řešení dává Bůh. Je zde čtyřikrát a je stále stejné. 
Nejprve „hřích“ musí vyjít najevo (4,14.23.28). Jak to nastane, není uvedeno zcela 
zřetelně. Zveřejnění hříchu je totiž v hebrejštině popisováno trpným rodem. Ten 
naznačuje, že hřích bude někým odhalen. Může to být samotný hříšník, nebo někdo 
z jeho okolí, ale nejspíše je to nepřímá výpověď o skrytém jednání Hospodinově. Už 
proto, že hřích je opakovaně definován jako nepřípustné jednání „proti některému 
příkazu Hospodinovu“ (4,2.13.22.27), tzn., že se to Boha týká a on jediný to vždy ví. 
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Takže věta „když vyjde najevo hřích“ (dosl. „je známý hřích“; 3 Moj 4,14) nebo „je-li 
mu oznámeno, že se dopustil hříchu“ (3 Moj 4,23.28) znamená, že Bůh hřích obnaží.  

Bůh předpokládá, že jeho posluchačům bude vadit, že jednají neřádně. Proto jim 
popíše jejich reakci. Nenařizuje jim to. Přistižený hříšník bude chtít jednat podle 
toho, co Bůh říká. Už pouhé rozhodnutí to udělat má uzdravující efekt, jak dokládá 
příběh o uzdravení malomocných: „a když tam šli, byli očištěni“ (Lk 17,14). To 
znamená vrátit se do stavu, ze kterého vypadal, uvést svůj život do souladu s 
Hospodinovými slovy. Tím se přiblíží Bohu. Pak Boha obdaruje tím nejlepším podle 
toho, jak to Bůh stanoví (3 Moj 4,3). Oběť dovede „před Hospodina“ (dvakrát v 4,4) a 
učiní to „pro Hospodina“. „Vloží ruku na hlavu býčka“ a vyjádří tím, že „býček“ umře 
za něj. Dává najevo sounáležitost s obětí – přijímá, že za jeho selhání platí někdo 
nevinný. Pak „býčka“ sám zbaví života a Bohu na očích vykoná všechny obřady, o 
nichž Bůh mluví. To znamená, že se musí pokořit a podřídit všemu, co Bůh říká. Musí 
dát veřejně najevo dvě věci, že (a) selhal; (b) má vůli to uvést do pořádku. 

 „krev“ u oltáře, ale trochou poznamená rohy oltáře a trochu stříkne „před 
Hospodinem“ na doslova „oponu Posvěcujícího“. Aktivní participium „Posvěcující“ 
označuje postavu, zde Boha disponujícího svatostí, na jehož pomyslném oděvu nyní 
lpí „krev“ oběti. Bůh se tedy jakoby nechává do celého procesu namočit, nechává se 
potřísnit a znečistit – kněz jej podle Hospodinovy instrukce do toho namočil.  

Pak Bůh opakovaně dodává, že „kněz vykoná smírčí obřady a bude jim odpuštěno“ 
(4,20.26.31.35; 5,10.13). Na „hřích“ člověk sám nestačí. Potřebuje pomoc a tu mu v 
postavě kněze posílá Bůh. Vykonat „smírčí obřady“ znamená jednat přesně podle 
instrukcí Hospodinových. Kněz zde působí jako prostředník, průvodce zbloudilých, 
který hříšníkovi pomůže vystoupit a vrátit se zpět do stavu, kdy nebude dělat to, co 
dělat nemá. Tento návrat k Bohu s asistencí kněze léčí duši od hříchu. Jednáním 
podle Hospodinových instrukcí kněz doslova přikryje (hřích) a proviněného tak 
uvede zpět do souladu s Bohem. To, co se děje, je akceptováno Hospodinem (v tomto 
smyslu viz Mt 16,19. 18,18), který do toho nakonec také vstoupí. Jeho jednání je 
znovu popisováno trpným rodem jako skryté: „bude mu odpuštěno“. Bůh do dění 
vstoupil na počátku obnažením hříchu a na konci jeho odpuštěním.  

Co když se ovšem např. provinilá pospolitost dopustí úmyslného „hříchu“? Co když 
se společnost uctívající Hospodina rozhodne dělat to, co se podle Hospodinových 
přikázání dělat nesmí? V 4,13 Bůh mluví o překročení „jednoho z přikázání 
Hospodinových“. Co když vyjde najevo, že tato pospolitost takových „přikázání 
Hospodinových“ ignorovala více? Nebo se dokonce programově rozhodla jít proti 
tomu, co Bůh říká, či to záměrně ignorovat jako dnes již neplatné a zrušené, tedy jen 
ceremoniální? Pokud by vás napadlo, že se to týká našeho společenství navzdory 
tomu, že se všemožně ujišťujeme o své výjimečnosti, pak v tomto Hospodinově 
výroku můžeme slyšet zaslíbení. Máme možnost uznat své provinění; pojmenovat 
svůj stav; připustit, že je špatně ignorovat či zpochybňovat jakékoli Hospodinovo 
přikázání (a je jich 613); vyznat to na sebe Bohu; vzít vážně to, co Bůh říká; požádat 
o odpuštění a doufat, že se Hospodin smiluje. Vždyť tím, co nám Bůh říká, nás 
nezatěžuje, ale pomáhá nám upravovat naše chování, když se začne neúmyslně 
rozcházet s tím, co od nás Bůh očekává. A pomáhá nám vracet se do jeho blízkosti, 
do jediného místa na světě, kde je bezpečí.  
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Shrňme si to: když vypadneme z role, do které nás Bůh postavil, pak nám to Bůh 
dává vědět – obnažuje náš hřích. A očekává, že se budeme chtít do své role vrátit, 
tzn., hrát pouze podle režisérova scénáře. Při tom se očekává, že si své selhání 
uvědomíme, že pochopíme, jak jsme mu to zkazili. V takových chvílích chce člověk 
něco přinést na svou omluvu. Režisér s tím počítá a očekává, že mu dáme jenom to 
nejlepší, co máme. A že náš další nácvik už bude „před ním a pro něj“ jen podle toho, 
co režisér říká. Režisér totiž náš problém dobře zná, sám se do toho namočil s námi 
a chce nás přijmout zpět. Stanoví, proto jak postup návratu do role, tak nás 
obklopuje pomocníky, kteří nám náš návrat pomáhají usnadnit. Horší situace ovšem 
je, když z role vypadne celý ansámbl. To znamená, když dělají to, co režisér nechce, 
aby dělali. Ale i to má řešení, když si ansámbl uvědomí své selhání a má vůli vrátit se 
ke scénáři a k režisérově vedení, protože režisér předem deklaruje vůli odpustit. Ale 
za vypadnutí z role budeme muset zaplatit.  

Amen 
 

CO LÉČÍ NAŠÍ DUŠI?“ 
Praha Smíchov 27.11.2021 - br. Jiří Beneš 

 

3 Moj 5,1-13 (Iz 55,8-11).  
Oddíl, kterým se budeme zabývat, je poslední část druhého výroku Hospodinova. 
Takových Hospodinových výroků je ve Třetí knize Mojžíšově 37. Však se také Třetí 
kniha Mojžíšova jmenuje hebrejsky vajjiqra „A zavolal Hospodin“. Je to kniha o volání 
Hospodinově, o tom, jak Bůh vychází svému lidu vstříc a mluví. Ve Třetí knize 
Mojžíšově se tedy učíme Pánu Bohu naslouchat, věnovat mu pozornost, brát vážně 
to, co nám říká a uvádět svůj život s jeho řečí do souladu. Ve Třetí knize Mojžíšově 
máme to nejdůležitější – Hospodinovy výroky – co Bible obsahuje 
 

Druhý výrok začíná v 3 Moj 4,1 a Bůh v něm mluví o tom, co je hřích a jak bude jednat 
každý z Božího lidu, kdo si svůj hřích uvědomí, koho hřích tíží. Hřích je dělat to, co 
Hospodin dělat nedovolil. Hřích je přestupovat Hospodinovy příkazy. Hřích je jednat 
v rozporu s tím, co Bůh říká. To může postihnout jednotlivce i celé společenství. Ale 
hlavně to postihuje duši člověka. Hřích souvisí s duší (4,2.27) 
 

A v našem oddíle Bůh znovu o „duši“ mluví (5,1-2.4.17.20). Že je řeč o „duši“, na to 
nás z dostupných českých překladů upozorňuje jen ČSP a jen v poznámce. Ale my 
z toho budeme vycházet. „Duše“ tedy může hřešit a tím se dostat do situace, kterou 
neumí zvládnout a do které musí vstoupit Bůh. 
 

To, že „duše hřeší“ však „duše“ neví. My zřejmě o svém hříchu nevíme. To nám musí 
říci Bůh. Ten zde za hřích označuje naslouchání kletbě. To jsou patrně nějaké 
náboženské zaklínací či zaříkací formule týkající se uctívání jiných Bohů. Takovým 
slovům člověk („duše“) naslouchat nesmí. Určitá slova do sebe pouštět nesmíme – 
jsou pro nás nebezpečná. Je třeba na ně upozornit, aby se jim třeba i ostatní mohli 
vyhnout. Je třeba taková slova oznámit, zveřejnit. Kletbu je třeba udat. 
 

Tutlat je, nechat si to pro sebe a dělat, jako by se nic nestalo nazývá Bůh vinou. A 
oznamuje nám, co všechno ještě za vinu považuje. Vedle neoznámení zaslechnuté 
kletby (5,1) je to dotyk toho, co Bůh považuje za nečisté (5,2-3). A pak i nerozvážné 
pronesení přísahy (5,4). Dotek a slova – jak zaslechnutá, tak pronesená. Ten, kdo 



5 

 

uctívá Hospodina si musí dávat pozor na to, co do něj ušima vchází a co ze svých úst 
vypouští. V Hospodinových očích jsou některá zaslechnutá i z úst vypuštěná slova 
vina, třebaže my bychom je za vinu asi nepovažovali a mávli bychom nad tím rukou 
jako nad prkotinou. Hospodinův výrok nás tak učí, jak rozdílná jsou naše hlediska a 
jak vůbec nezáleží na tom, jak situaci a dění vyhodnocujeme my. Možná je to test 
naší pokory: připustit, že věci mohou být jinak, než se nám jeví. A připustit, že to, co 
se nám jeví jako nepodstatné, může být velmi důležité. Jinými slovy: Hospodinův 
výroku nás učí brát zřetel na to, co o našem stavu soudí Bůh. Starat se o to, co 
k našemu chování říká Bůh. Jak se naše jednání jeví Bohu. Tedy stát o Hospodinův 
názor. Zde nám ho Bůh říká, ale v běžném všedním životě se Pána Boha na jeho názor 
musíme ptát. 
 

Bůh ve svém výroku předpokládá, že jej jeho posluchači vezmou vážně a bude jim 
jejich vina vadit. Nyní bychom mohli být jeho posluchači my, pokud se nás jeho slova 
dotýkají, pokud to cítíme jako vinu, pokud nám naše vina vadí a pokud s tím chceme 
něco dělat. Bůh tuto očekávanou reakci jen popíše. Nic nenařizuje (v hebrejštině 
není konjunktiv, který by bylo lze překládat částicí „ať“). Ví, že přistižený viník bude 
chtít jednat podle toho, co Bůh říká. Že se bude chtít vrátit do stavu, ze kterého 
vypadal, uvést svůj život do souladu s Hospodinovými slovy.  
 

Bůh také předpokládá, že jeho posluchači vnímají svou „duši“ a registrují, když hřeší, 
když slyší kletbu (5,1), když se dotkne lidské nečistoty (5,3) a když přísahá (5,4). 
Například žalmista o své „duši“ ví, že se trpce rmoutí a úzkostně sténá (Ž 42,6.12; 
43,5). Dnes je to jinak. Když se chceme něco dozvědět o své „duši“, najmeme si 
experta, navštívíme psychologa, psychiatra či psychoterapeuta, protože svou „duši“ 
již nevnímáme – již o ní nic nevíme a předpokládáme, že naší „duši“ lépe rozumí cizí 
člověk. Jak je to možné, že jsme navzdory velkým vědomostem a velkému poznání 
mnohem méně citliví na to, co se děje v našem nitru, než byl tehdejší posluchač 
Hospodinova výroku? Nejsme na tom ve skutečnosti hůře, než byl on? 
 

Hospodin ovšem terapii „duše“ popisuje jinak. Když si Bohem oslovený a Bohu věřící 
člověk uvědomí, že jeho „duše“ zhřešila, slyšela kletbu, dotkla se lidské nečistoty a 
cítí-li to jako svou vinu (5,4-5), tak spontánně činí čtyři kroky:  
a) řekne to na sebe, zveřejní to, vyzná to jako hřích (5,5);  
b) zaplatí za to „pokutu“, jejíž výši ovšem neurčuje sám – to určuje Bůh (5,6-7). 

Hřešit je drahé. Vina něco stojí. Nelze ji bagatelizovat;  
c) nechá si pomoci jiným člověkem, aby se mohl vrátit zpět tam, odkud vypadnul 

(5,6nn). V Hospodinově výroku je to kněz. Návrat k Bohu s asistencí kněze totiž 
léčí duši od hříchu, neboť hřích je vypadnutí z role, do které nás Bůh postavil;  

d) dá svým jednáním najevo, že se podřizuje tomu, co Bůh říká. Učiní totéž, co radí 
Ježíš deseti malomocným: „jděte, ukažte se kněžím!“ (Lk 17,14), znamená, 
dělejte to, co vám Bůh říká. Uveďte svůj život do souladu s Bohem.  

 

Třikrát v ČEPu čteme, že „vykoná za něho kněz smírčí obřady“ (3Moj 5,6.10.13). 
V hebrejském textu je napsáno „a přikryje nad ním (na něm) kněz od hříchu jeho“. 
Kněz je zřejmě kompetentní k tomu, aby „hřích přikryl“. Vzpomeňte, co Ježíš říká 
Petrovi (Mt 16,19) i Božímu lidu: „cokoli odmítnete na zemi, bude odmítnuto v nebi, a 
cokoli přijmete na zemi, bude přijato v nebi“ (Mt 18,18). 
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Tím ale ještě není nic vyřešeno. Konečné slovo zde má skrytě jednající Bůh. Bůh 
svým výrokem celý problém odhalil, Bůh představil postup řešení a Bůh také 
problém vyřeší. Řešením je odpuštění. To je zaslíbení, které od Boha slyšíme 
předem. Mluví o tom ovšem trpným rodem: „bude mu odpuštěno“ (3 Moj 5,10.13). 
Komu? Tomu, kdo pochopí, kdo slyší, co Bůh říká, kdo vnímá problémy své duše, 
komu vadí jeho vina, kdo bere Boha vážně a podřizuje se mu, kdo jedná podle 
Hospodinových instrukcí. Pánu Bohu velmi záleží na tom, abychom mu věnovali 
pozornost a za směrodatná považovali jeho slova, nikoli svoje názory a úvahy. Pak 
svým odpuštěním celému dění přitaká. A co víc potřebuje „duše“ než odpuštění? 
Však nás o něj Ježíš učí ve své modlitbě prosit. 
 

Vidíte, že Hospodinův výrok nás ani neobtěžuje, ani nezatěžuje. Naopak. Bůh nám 
pomáhá upravovat naše chování, když se začne neúmyslně rozcházet s tím, co od 
nás Bůh očekává. Pomáhá nám řešit problémy, které jsme si způsobili. Pomáhá nám 
vracet se do jeho blízkosti a uvádět svůj život do souladu s tím, co od nás očekává.  
 

Kdo to pochopí, tomu Hospodinovy výroky dodají elán a energii. Toho Hospodinovo 
jednání (odpuštění) naplní vděčností Bohu stejně, jako toho malomocného, který za 
své očištění Bohu poděkoval. Když vám někdo pomůže vyřešit problém, který máte, 
udělá vám to radost. O radosti v Hospodinově výroku sice není zmínka, ale to, jak 
Pánu Bohu na nás záleží, jak nám vychází vstříc, jak se nás v našich problémech 
ujímá a zejména že nám posílá do cesty lidi, kteří nám pomáhají to zvládnout (jako 
zde kněz) a že nám odpouští – to je téměř nevyčerpatelný zdroj radosti. A takovou 
radostí jsou i další Hospodinovy výroky, které ve Třetí knize Mojžíšově čteme. Čtěme 
to, co Hospodin říká pilně, pozorně a berme to vážně. Ať můžeme mít radost.   
    

Amen 
 

3 MOJ 5,20-26 
Praha Strašnice 4.12.2021 - Jiří Beneš 

 

Už vám někdy bylo špatně ze sebe sama a nevěděli jste si s tím rady? Jeden 
z Hospodinových výroků ve Třetí knize Mojžíšově se této skutečnosti věnuje. Ve 
svém čtvrtém výroku hovoří Hospodin o duši a obnažuje to, čeho všeho je naše duše 
schopná. Výrok v hebrejštině začíná slovy: „protože duše hřeší a zpronevěřuje se v 
Hospodinu“ (5,20). Hřích a zpronevěra duše se zde týká vztahu s Bohem, duchovního 
života, naší spirituality, ale má přesah i do našich mezilidských vztahů, do našeho 
sociálního chování: děje se to ve vztahu k velmi blízkému člověku (5,21). Hospodin 
nám říká, že bychom o své duši měli vědět to, že má v sobě potenciál ubližovat 
nejbližším.  
 

Nejprve tuto tendenci naší duše Bůh pojmenuje obecně. Třikrát Bůh mluví o tom, že 
duše hřeší (5,21-23). Víme to o své duši? Dvakrát pak Bůh mluví o tom, že duše je 
věrolomná, nevěrná a zpronevěřuje se (hebr. m-a-l již 5,15). To není vůbec lichotivé 
vysvědčení, které naší duši Bůh dává. Naopak. Je to vysoce znepokojivé zjištění o své 
duši. Dozvídáme se tedy, že Bůh naší duši zná, ví o ní něco, co my o ní nevíme a vidí 
ji jinak, než ji známe a vidíme my.  

Pak Hospodin pojmenuje, co konkrétně znamená, že duše hřeší a je věrolomná. 
Dvakrát (5,21.22) použije hebrejské sloveso k-ch-š zapřít, obelhat, předstírat 
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ohledně (a) svěřené věci neboli věci v úschově (hebr. piq-qadón 5,21.23); (b) lupu, 
uchvácené věci (hebr. gazel 5,21.23). Duše je tedy schopna zradit důvěru, ukrást, tj. 
zapřít svěřenou věc i lup.  

Ale to není všechno. Duše je také schopna (a) utiskovat a vydírat (hebr. a-š-q je 
v 5,21.23 třikrát!); (b) nalézt ztracenou věc (hebr. abeda „ztracená věc“ je dvakrát v 
5,22-23) a nejenom ji zapřít, ale dokonce ještě přísahat křivě (hebr. š-q-r oklamat, 
zradit v 5,22.24). Jak se vám to poslouchá? Myslíte, že tato slova můžeme vztáhnout 
na sebe, ačkoli si ničeho z toho, o čem zde Bůh mluví, nejsme vědomi? A týká se to 
našeho stavu trvale, nebo jde jen o nárazové či jednorázové přestupky? 

Tím vším, co zde Bůh popisuje, tím ukazuje, jak vypadá to, že „člověk hřeší“ (5,22). 
Není to však obvinění. Bůh jen rozkrývá to, čeho všeho jsme schopni. Rozkrývá to, 
že to v našem nitru není v pořádku (podobně činí Ježíš: Lk 11,39-46). Čtvrtý 
Hospodinův výrok ve Třetí knize Mojžíšově nám tak snímá klapky z očí, vyvádí nás 
z blažené nevědomosti a bere nám iluze, které o sobě máme. Po takovém zjištění už 
o sobě nemůžeme mít dobré mínění. Máme si taková slova o nás nechat líbit? 

Ale to není všechno. Řeč o naší duši má v Hospodinově výroku pokračování, které 
tak bolestivé již není. Je to rub předchozího konstatování. Od 3 Moj 5,23 Bůh 
oznamuje, a všimněte si, že nenařizuje ani nepřikazuje (!), že takový člověk, zřejmě 
když si to uvědomí, když mu dojde jeho vina, sám a spontánně začne napravovat, co 
způsobil. Jedná jako hříšnice ve farizeově domě (Lk 7,36-38). Vrací věci do pořádku. 
Nekamufluje to, nesvádí vinu na jiné, nehledá si alibi. Jako Zacheus: Lk 19,8. 

Jak je to možné? Příčina tohoto jednání není zmíněna. Může tím sice být svědomí, ale 
mnohem spíše je příčinou Hospodinův výrok. Bůh totiž odhaluje, co duše činí. A 
proto se to člověk dozvídá. Proto zjišťuje a uvědomuje si svou vinu. Takže impulsem 
k nápravě je samotný čtvrtý Hospodinův výrok, Boží řeč. Slova od Boha, která člověk 
bere vážně, mají potenciál probouzet zpětnou vazbu a vědomí viny. Bůh nám 
pomáhá uvědomovat si vinu a stimuluje nás k tomu, abychom svou vinu řešili. Bůh 
nás svou řečí mobilizuje k jednání, k nápravě. Proto se ostatně také Hospodinovým 
slovům přicházíme při bohoslužbách vystavovat. Víme, že v silovém poli 
Hospodinova mluvení se s námi něco děje, měníme se, nabíjí nás to, posouvá, 
motivuje a posiluje. Když nasloucháme Bohu, dozvídáme se, kým jsme i jak s tím 
máme pracovat, co si s tím zjištěním máme počít. Dochází nám, že je třeba upokojit, 
vrátit, nahradit (3 Moj 5,24). 

Čas neboli doba, kdy se tak děje, pojmenovává Hospodin slovy „den oběti za vinu“ 
(5,24; ČEP to 5,25 překládá „pokuta“). Vina je slovo, které Bůh ve svém výroku 
použije nejčastěji (pětkrát v 5,23-26; slovo „Hospodin“ se zde objeví jen čtyřkrát 
5,20.21.25.26). Takže Bůh ve svém čtvrtém z 37 výroků ve Třetí knize Mojžíšově 
mluví o vině a jejím řešení. Opět jen oznamuje, tzn. nenařizuje ani nepřikazuje, co 
takový člověk dělá: „přivede berana bez vady“, tj. toho nejlepšího a „přivede jej pro 
Hospodina“. To, co si „člověk“ (5,22) neoprávněně přivlastnil nejenže vrátí, ale uvede 
své jednání do souladu s Hospodinem, nechá do toho vstoupit kněze a obdaruje 
Boha. Neoprávněný zisk pro sebe léčí provinilý hříšník tím, že obdaruje Boha (5,25). 
Ze svého zisku učiní zisk Boha. Zisk tak nakonec nemá hřešící člověk, ale Bůh a kněz. 
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Řešení problému není zcela snadné, neboť je šestistupňové a není ani zcela v moci 
provinilého hříšníka: (a) vrátí zcizené (5,23); (b) přidá 20 % (5,24); (c) obdaruje 
Boha; (d) uvede svůj život do souladu s tím, co Hospodin říká. Pak nastupuje kněz, 
který (e) provinilého hříšníka „před Hospodinem přikryje“ (5,26). A teprve nakonec, 
když toto všechno proběhne, (f) vyřeší tento problém Bůh tím, že odpustí. To je 
ovšem v textu vyjádřeno trpným rodem „bude mu odpuštěno“ (5,26). Hospodinova 
přítomnost stejně jako úvodní zmínka o duši a působení kněze, který „před 
Hospodinem přikrývá“ provinilého hříšníka, ukazuje, že Hospodin ve svém čtvrtém 
výroku neřeší společenský nýbrž duchovní problém.  

Současně nám Bůh (a) připomíná, že jeho odpuštění není k dispozici komukoli a 
kdykoli si vzpomene; (b) své odpuštění slibuje předem, dříve, než si svou vinu 
uvědomíme. Tak je Hospodinovo odpuštění před námi, abychom v něj mohli doufat. 
Hospodinovo odpuštění je naše budoucnost. Bez odpuštění nemáme šanci. Zejména 
v dnešní vyděšené a všelijakými sliby zahlcené době je odpuštění Hospodinovo naší 
nadějí a znamením, že Bůh s námi počítá a je připraven nás přijmout. To ostatně 
dnes zaslechnete ještě jednou v zaslíbení, které nám sám Hospodin sděluje formou 
požehnání, které přijmete na konci bohoslužby. Je to šest vět, jimiž nám Bůh sděluje 
své úmysly vůči nám a očekává, že je vezmeme vážně a budeme tomu, co nám 
v požehnání říká věřit.   

Amen 
 

EVANGELIUM (Ř 1,16-17) 
Kázání Praha Smíchov, 15.1.2022 - Jiří Beneš 

 

Pavel chce v listu Římanům sdělit něco velmi důležitého a používá pro to pojmy, 
které budeme postupně sledovat: věrnost a víra, spravedlivý a spravedlnost Boží, 
moc, spasení a budoucnost, evangelium, Hospodinovy výroky v Bibli a stud. Pavlovi 
záleží na tom, abychom my, jeho čtenáři, pochopili, na čem v životě záleží, od čeho 
se odvíjí hodnota člověka. Jak je pro židovské uvažování typické, řekne to 
nedůležitější hned na počátku. Tím nejdůležitějším sdělením, na kterém záleží nejen 
naše kvalita, ale zejména naše budoucnost, ovšem zformuloval již Hospodin. Proto 
Pavel cituje z Bible Hospodinův výrok, který je zapsán u proroka Abakuka a 
v doslovném překladu z hebrejštiny zní: „Spravedlivý ve věrnosti jeho žije“ (Ak 2,4). 
ČEP: „Spravedlivý žije pro svou věrnost“. Pavel tento výrok cituje ve dvou svých 
listech a vždy zjednodušeně: „spravedlivý bude živ z víry“ (Ř 1,17; Ga 3,11). Na první 
pohled Pavel zdůrazňuje, že je třeba věřit. Když cituje z Bible, tak tuto víru blíže 
nespecifikuje. Jenže v obou listech později řekne, jakou víru má na mysli: „Boží 
spravedlnost skrze víru Ježíše Krista“ (Ř 3,22), „ospravedlňuje toho, kdo žije z víry 
Ježíšovy“ (Ř 3,26), „abychom byli ospravedlněni z víry Ježíšovy“ (Ga 2,16). Tak to má 
ČSP a kraličtí (ČEP zjednodušuje). Pavel totiž velmi dobře ví, jak je to v Bibli napsáno: 
„Spravedlivý ve věrnosti jeho žije“ (Ak 2,4). Z čí věrnosti? Samozřejmě z věrnosti 
Boha. A my se stáváme spravedliví, když žijeme „z víry Ježíšovy“. Jako by Ježíš věřil 
zástupně, za nás. Ale jsem to Pavel nevede. Ani k tomu, abychom Ježíše svou vírou 
napodobovali a snažili se věřit jako on. To bychom ani nedokázali. Je to tak, že jde o 
víru, kterou věří Ježíš v nás (srov. Ř 8,10). Z tohoto spojení Pavel vychází, a to je 
první věc, kterou si máme uvědomit a zapamatovat: nejsme pány své víry. 
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My se stáváme kvalitními, tj. spravedlivými, když žijeme vírou Ježíšovou a 
z Hospodinovy věrnosti, když Bohu důvěřujeme a na jeho věrnost spoléháme. Ale 
současně je zde řečeno, že naše budoucnost, náš život je založen na Hospodinově 
věrnosti. Tato věrnost je základem naší víry: my Bohu věříme proto, že on je věrný. 
Víra není souhlas s logickou stavbou věrouky, nýbrž důvěra tomu, co Bůh činí a říká. 
Proto lze vírou někoho nakazit, ale nelze se jí naučit.  

O víře mluví Pavel v Ř 1,16-17 nejčastěji (celkem čtyřikrát). Dvakrát mluví o Bohu a 
dvakrát o spravedlnosti. Co to vlastně je? Pavel o ní mluví jako o „spravedlnosti Boží“, 
která je zjevená „v evangeliu“. „Spravedlnost“ označuje „správný vztah mezi“ 
Hospodinem „a jeho lidem ... odpovídající smlouvě mezi“ Hospodinem „a lidem“. 
„Spravedlnost“ ovšem může nastolit (darovat) pouze Bůh, protože „spravedlnost 
Boží“ „je především základní rys Božího jednání“. „Spravedlnost Boží“ je tedy stav a 
dění, které Bůh chce a tvoří. 

Pavel o „spravedlnosti Boží“ řekne, že „je zjevena“. Tu nemůžeme vybudovat ani 
odhalit my. Není nám dostupná. Pavel použije trpný rod „je zjevena“, aby tím 
nepřímo řekl, že „Spravedlnost Boží“ nám zjevuje Bůh. Dokud to neučiní, nic o ní 
nevíme. Z toho, co se děje kolem nás, se nic o „Spravedlnosti Boží“ nedozvíme.  

„Spravedlnosti Boží je zjevena“ v evangeliu a evangelium je zpráva o zmrtvýchvstání 
Ježíše, který je naším Pánem. Tato zpráva je velmi důležité. Pavel o ní řekne, že je to 
„moc Boží až do spasení každému věřícímu“ (1,16). Věříme-li, že Ježíš je naším Pánem 
a že náš Pán vstal z mrtvých, jsme v silovém poli „Boží moci“. Bůh na nás působí svou 
mocí a strhává nás k záchraně. Chce nás zachránit. Bůh nám svou mocí otevírá 
budoucnost. Znovu tak Pavel mluví o naší budoucnosti. Zatímco v citovaném 
Hospodinově výroku je náš budoucí život založen na Hospodinově věrnosti, nyní 
naši budoucnost pojmenuje výrazem „spasení“ a propojí jej s „Boží mocí“ v evangeliu. 
„Spása“ je původně „propouštění otroků nebo vykoupení otroka příbuznými“, nebo 
„osvobození z cizího panství“ nebo Hospodinovo vysvobození „od hříchu, smrti a 
všeho zlého“, vykoupení života „od všeho soužení“ (Balabán). 

Naše spasení tedy nastává Boží mocí, kterou je evangelium – lidské svědectví o 
Božím činu (1,4): Ježíš vstal z mrtvých. Je to vyznání víry a má potenciál (srov. Joz 
2,10-11; 9,9-10.24). „Evangeliem“ Bůh projevuje svou „moc“ (srov. 1,20; 16,25) a 
my si tuto „moc“ máme uvědomit a přijmout. To znamená, že „evangeliu“ je třeba se 
vystavovat (naslouchat 10,16), nechat na sebe tuto „moc“ působit, žít v silovém poli 
„evangelia“. Proto si také tato Pavlova slova připomínáme, aby se nám stala živými 
slovy – slov, která si máme zapamatovat, aby mohla náš život oživovat. Do silového 
pole „evangelia“ patří (a) svědectví o Božích činech, o Božím jednání (zde o vzkříšení 
Krista); (b) svědectví o Hospodinových výrocích. Zde je to Ak 2,4: „spravedlivý ve 
věrnosti (pravdivosti) své žije (ožije)“ (srov. Ga 3,11). Hospodinovy výroky Pavel ze 
Starého zákona často cituje, aby čtenáři jejich moc zakusili, abychom se tomu, co říká 
Bůh, věnovali a abychom sledovali svědectví o Hospodinově jednání a Bohu 
důvěřovali. Proto se list Římanům vyznačuje „silným důrazem na autoritu Starého 
zákona“ (Souček). 

Moc Boží v evangeliu se uvolňuje vírou. Bůh má „moc“ nad tím, kdo mu důvěřuje, 
kdo je mu věrný, kdo spoléhá na Boží věrnost. „Víra“ je totiž způsob přijímání zprávy 
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o Božím činu. „Evangelium“ je tedy přístupné vírou a současně „evangelium“ 
probouzí „víru“ (viz Ř 10,17 „víra je ze slyšení“). Taková je patrně Pavlova osobní 
zkušenost, a to zřejmě chce Pavel říci formulací „z víry k víře“ v 1,17. 

To poslední, u čeho se zastavíme, je Pavlovo svědectví o tom, že se za „evangelium“ 
nestydí. Proč nám to říká? Možná o něm kolovalo, že se za „evangelium“ stydí a Pavel 
tak tuto pomluvu vyvrací. Pavel se nestydí za „evangelium“, tj. za svědectví o Božím 
díle – o tom, co Bůh učinil při Mesiášovi Ježíšovi. Pavel se nestydí za to, že Ježíš 
zemřel a vstal z mrtvých. Ale za něco jiného se Pavel hluboce stydí (7,24) a nestydí 
se o tom mluvit: 7,15.17-23. Po své zkušenosti s živým, vzkříšeným Kristem Pavel 
stále činí zlo, i když nechce. A my na tom nejsme lépe. Uvědomujeme si při Pavlových 
slovech, že nás vlastně učí, že bychom se měli za něco stydět a za něco naopak 
nestydět? Ale navzdory tomu máme na Hospodinovu věrnost spoléhat, Božím 
slovům důvěřovat a zprávám o Božích činech naslouchat. K tomu nás apoštol chtěl 
povzbudit.   

Amen 
 

ZMRTVÝCHVSTÁNÍ PÁNA NAŠEHO  
Kázání ze soboty 22.1.2022 Praha Vinohrady – br. Jiří Beneš  

 

Ř 1,3-4 
 3 evangelia o jeho Synu, který tělem pocházel z rodu Davidova, 4 ale Duchem svatým 
byl ve svém zmrtvýchvstání uveden do moci Božího Syna, evangelia o Ježíši Kristu, 
našem Pánu. 
 

Jak Pavel vnímá Ježíše? Co nás učí si o něm myslet? Ježíš je mimořádná postava. Na 
počátku listu Římanům řekne Pavel o Ježíšovi, že byl člověkem, v němž byla tak 
veliká moc „Ducha svatosti“, že vstal z mrtvých. „Zmrtvýchvstání“ (viz 14,9) je 
synonymum pro vzkříšení, ovšem s tím rozdílem, že se neuvádí Bůh jako subjekt 
dění: Ježíš vstal z mrtvých sám. To je podle Pavla zásadní sdělení, a proto jej klade 
na počátek svého listu a pak jej opakuje v 2 Tim 2,8. Ale nevymyslel ji Pavel. Je to 
výpověď, kterou tenkrát všichni znali, která žila (byla živá) v myslích věřících a 
ovlivňovala jejich i Pavlův život. A působí dosud – dosud o ní lze říci, že je živým 
slovem. Na něm Pavel učí, co je třeba si uvědomit o sobě a o Bohu. A jak na to 
reagovat (jak to zpracovat). 

Pavel toto živé slovo nazývá „Boží evangelium o jeho Synu“ (1,1.3). Evangelium je 
sdělení, které vyjadřuje způsob, jakým se Bůh v dějinách přiblížil člověku v Ježíši 
Kristu. Přiblížil se k němu Duchem svatosti, jehož mocí je člověk Ježíš po „svém 
zmrtvýchvstání uveden do moci Božího Syna“. Ježíš je, či lépe prokázal se být „Božím 
Synem“ právě proto, že vstal z mrtvých. Ježíš je Mesiáš (řecky „Kristus“), který se 
svým zmrtvýchvstáním stal naším Pánem – vládcem a vysvoboditelem. Jeho vstup 
do role vladaře se děje jeho zmrtvýchvstáním. 

Věta „ve svém zmrtvýchvstání byl uveden“ je další nepřímou výpovědí o skrytém 
Bohu pomocí trpného rodu (zde popisuje pohyb vzhůru). V 1,3-4 „je vůdčí a 
rozhodující slovo ´byl ustanoven´“ a to „v moci“, neboť „před tím byl Synem Božím v 
bezmoci“ (8,3), „to je v poníženosti, v chudobě … dobrovolným zřeknutím božské 
podoby nebo podstaty“ (Žilka). Zmrtvýchvstáním „se Ježíš … nestává někým, kým 
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předtím nebyl, není teprve dosazen, nýbrž definitivně zjeven, potvrzen … jako ten, kým 
je odjakživa“ (Söding). Zmrtvýchvstání „bylo“ Ježíšovo „nastolení“ jako Božího Syna. 

Bůh promluvil o svém „Synu, jenž povstal podle těla z potomstva Davidova“. Ten „byl 
ustanoven Božím Synem v moci podle Ducha svatého skrze zmrtvýchvstání“. To je 
vyznání víry a Pavel jej předkládá jako Hospodinovo zaslíbení sdělené ve Starém 
zákoně (1,2; viz 2 S 7,12-14; Ž 2,1-8). Činí tak proto, abychom si uvědomili dvě věci: 
(1) jak máme věřit. Pavlova vyznání víry si máme osvojit; (2) že vše, co potřebujeme 
vědět, již máme ve Starém zákoně. Jen je třeba brát Starý zákon vážně, pozorně mu 
naslouchat a přemýšlet nad tím. 

O Bohu mluví Pavel trojím způsobem: „Bůh, Syn Boží, Duch svatosti“. Je to trojí 
způsob, jak Bůh vstupuje do našeho světa: „Bůh ústy svých proroků“ mluví, tedy 
slibuje a své sliby plní. „Duch svatosti“ uvádí Mesiáše Ježíše do role „Syna Božího“, tj. 
„Pána“. Jinak je toto uvedení do role Pána – Vládce popsáno v Christologickém 
hymnu ve Fp 2,6-11. „Duch svatosti“ však také mění člověku identitu, uvádí jej do 
stavu Syna Božího, a to se týká i nás: „Ti, kdo se dají vést Duchem Božím, jsou synové 
Boží ... Boží Duch dosvědčuje duchu našemu, že jsme Boží děti“ (8,14.16). „Titul Boží 
Syn je ... ilustrací Ježíšova niterného vztahu k Bohu“ (Ratzinger) a současně označuje 
„preexistentního Krista, kterého Bůh poslal, aby přinesl světu spásu“ (8,3; 
Bornkamm). „Mesiáš ... tu předtím již byl v lidském způsobu bytí a svou smrtí a 
vzkříšením zahájil zmrtvýchvstání“ (Schweitzer). A „Syn Boží“ nám vládne. On je „náš 
Pán“ (1,4 + ještě 13krát). Pavel to později řekne ještě jedou. „Ježíš vstal z mrtvých, 
aby byl Pánem mrtvých i živých“ (14,9). Jej máme poslouchat, jemu máme důvěřovat 
(1,5), on nás volá (1,6) a jeho máme vyznávat. Na tom záleží naše budoucnost: 
„Vyznáš-li svými ústy Ježíše jako Pána a uvěříš-li ve svém srdci, že ho Bůh vzkřísil 
z mrtvých, budeš spasen“ (10,9). A je-li Ježíš „náš Pán“, pak my jsme jeho služebníky. 
„Pán“ je v Septuagintě překladem jména Hospodinova. Ježíš Kristus – „Pán“ si 
člověka podrobuje, což představuje „naprostý škrt přes jakoukoliv autonomii lidské 
bytosti“. Máme-li v Ježíši Kristu svému Pána, tj. sloužíme-li mu, pak uskutečňujeme 
jeho, nikoli svou vůli. Přijali-li jsme Ježíše Krista jako svého Pána, pak jsme se 
současně zřekli své vůle. A opačně: lpíme-li na své svobodné vůli, ještě není Ježíš 
Kristu pro nás náš Pán, ještě se necítíme být jeho služebníky. 

Mezi původem z Davidova rodu a mocí Božího Syna stojí smrt. Mezi člověkem a 
Bohem stojí smrt. Přechod do jiné dimenze bytí, kterým prošel Ježíš, se nazývá 
zmrtvýchvstání. Zmrtvýchvstáním dosahuje syn Davida mnohem vyšší důstojnosti, 
ba samotné změny totožnosti. Pavel ovšem ví, že neumřel jen syn Davidův, nýbrž 
Syn Boží (5,10; 8,3.32) Ale „zmrtvýchvstání“ je pro Pavlovy posluchače model, který 
bude Pavel rozvíjet v 6,3-5.8; 8,11. „Které předem vyhlédl, ty také předem určil, aby 
přijali podobu jeho Syna“ (8,29).  

Obsah a smysl Ř 1,3-4 velmi výstižně shrnul prof. Souček: „na svět přišel v plném 
člověčenství – podle těla – někdo, kdo nebyl jen z těla, a dokonce nebyl jen náhodným 
zjevem, nýbrž byl naplněním dávných zaslíbení prorockých; přišel odjinud, skutečně ze 
světa Božího, a to se mocně prokázalo jeho zmrtvýchvstáním. Tato nová ... neslýchaná 
skutečnost, která však zároveň je odhalením odvěké pravdy, lásky a moci Boží, je 
jediným důvodem činnosti apoštolovy“. 

Amen 
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KDO BYL JÁKOB? 
Jiří Beneš 

 

Kdo byl praotec Jákob? Určitě ne uchvatitel, ale pokusíme se uvědomit si to z textu, 
který je základem našeho kázání: 1 Moj 25,21-34.  

Jákob se narodil jako druhý z dvojčat. Dostal jméno podle toho, že při porodu držel 
svého bratra za patu: „on sevřel“, „ten, který svírá“ (Nový biblický slovník). Kdo 
Jákoba pojmenoval, nevíme, ale víme, že tato událost byla zřejmě vnímána jako 
věštba, když se to promítlo do jeho jména (1 Moj 25,26). Později se setkáváme 
s dezinterpretací Jákobova jména, tedy s falešnou etymologií, kterou ve snaze bratra 
očernit pronáší Ezau (1 Moj 27,36). Ale tento význam Jákobovo jméno nemá – je to 
jen Ezauova nadávka.  

Na začátku Jákobova příběhu máme oba bratry charakterizovány pomocí tehdy 
běžné typologie postav, abychom věděli, co si o postavách máme myslet. Ezau je 
lovec, Jákob pastýř. To není jen výpověď o jejich pracovním zařazení. To je 
charakteristika jejich životního postoje: Pastýř se stará o živé tvory, lovec živé tvory 
pronásleduje, ohrožuje a zabíjí. Pastýř pečuje, lovec likviduje. Pastýř žije pro živé 
tvory, lovec žije na úkor živých tvorů. Lovec je predátor a parazit. Už na tom si lze 
položit otázku: to má být po otci dalším patriarchou rodiny prvorozený lovec a nikoli 
pastýř? 

V příběhu je však ještě jedna charakteristika: „Ezau je muž pole“, kdežto „Jákob je 
muž dokonalý, obývající stany“ (1 Moj 25,27). To je velmi důležité a nelze to 
přehlédnout. Co znamená „muž pole“? To není výpověď o tom, že by „pole“ obdělával. 
Vždyť je to lovec a Izákova rodina nejsou zemědělci, ale kočovníci, nomádi. Text nám 
říká, že na „poli“ doslova zakoušel „lov“ (ČEP: „mužem znalým lovu“). „Pole“ je 
prostředí, ve kterém se Ezau pohyboval jako „lovec“, nikoli jako farmář.  V tehdejších 
náboženských představách hrálo „pole“ obrovskou roli v kultech plodnosti (viz Jr 
13,27). Na „poli“ se totiž rozhodovalo o budoucnosti. Ta byla podmíněna plodností 
„pole“. A na ovlivňování plodnosti „pole“ se soustředily bohoslužebné obřady 
zemědělců. Dnes o těchto obřadech máme poměrně dobrou představu díky 
archeologickým nálezům klínopisných tabulek, kde je mytologie spojená s „polem“ 
dobře popsána. V představách lidí se „pole“ hemžilo různými duchy a démony, mezi 
nimiž se Ezau pohyboval a svým zjevem se od nich ani moc nelišil. Tato zpráva o 
Ezauovi nám tedy tuto postavu charakterizuje jako negativní. A kratičká noticka v 1 
Moj 26,34-35 to potvrzuje. V rodině, kde se dbá na to, aby si syn nevzal za ženu 
někoho, kdo patří k původním obyvatelům (viz hledání ženy pro Izáka v 1 Moj 24), 
se Ezau na nic neohlíží. Stejně jako Šalomoun. Nerespektuje pravidla: dělá si, co chce 
a vůbec jej nezajímá, že tím svým nejbližším ztrpčuje život. 

Zato charakteristika Jákoba je pozoruhodná: „Jákob je muž dokonalý, obývající stany“ 
(1 Moj 25,27). Výraz „dokonalý“ neznamená bezchybný, ale zralý, dokončený ve 
svém vnitřním vývoji, člověk vnitřně konsolidovaný, odpovědný za svoje 
rozhodnutí, spolehlivý a důvěryhodný. Je to označení pro ty nejkvalitnější a 
nejhodnotnější lidi. Jákob je tedy zcela mimořádnou postavou již od svého mládí 
podobně, jako např. Jób, který je označen stejným termínem. 
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Rodiče nejsou ve vztahu ke svým synům jednotní. Nezachází s nimi rovnocenně: otec 
protěžuje Ezaua, matka zase miluje Jákoba (1 Moj 25,28). A není sama – stejně jako 
matka miluje Jákoba i Hospodin. A Ezaua nenávidí (Mal 1,2-3). Nadto sám sebe 
nazývá Bohem Jákobovým a Ježíš k tomu dodává, že Jákob je živý, vzkříšený z 
mrtvých: Mt 8,11; 22,31-32. Bůh tak potvrzuje postoj matky a mimořádnou kvalitu 
Jákoba. Slyšíme to i z Ozeášova proroctví, kde je doslova uvedeno: „v lůně patu 
bratra svého, v síle své zápasí jako kníže s Bohem“. ČSP: „V lůně matky držel svého 
bratra za patu, v mužné síle zápasil s Bohem. Zápasil s andělem a přemohl ho“ (Oz 
12,4-5). Jákob je pozitivní postava.  

Oba bratry charakterizuje také událost spojená s „prvorozenstvím“ (1 Moj 25,29-
34). V této epizodě si Ezau loví a Jákob mu slouží. Ezau má přezdívku Edóm 
(červený), protože chce jíst něco červeného (nemluví ovšem o krvi). Jakob chce 
s bratrem uzavřít ohledně „prvorozenství“ obchod. Pro Jákoba totiž představuje 
„prvorozenství“ hodnotu tak velikou, že se rozhodne obstarat si jí jediným legálním 
způsobem, který je k dispozici, a to je koupí. Dnes to není možné, ale tehdejší 
zvykové právo, které platilo v celé oblasti a my je známe zase z onoho nálezu 
klínopisných tabulek v Mari a Eble, to připouštělo. Jákob tedy jednal v rámci 
tehdejšího právního systému. Nebyl to žádný podvod. A Ezau s tím souhlasil. 
Prohlásí: „k čemu je mi prvorozenství?“ (ČSP). On k „prvorozenství“, na rozdíl od 
Jákoba, nemá žádný vztah. Pro něj to nemá hodnotu. A takový člověk proto 
„prvorozenství“ není hoden. Obchod byl ujednán, Ezau souhlasil, potvrdil to 
přísahou, a dokonce ona čočka sloužila jako doklad toho, že obchod proběhnul 
řádně. A nesmíme přeslechnout, že v textu je výslovně uvedeno: „Tak Ezau pohrdl 
prvorozenstvím“ Není tam uvedeno: tak Jákob Ezaua doběhl a okradl. Jakob Ezauovi 
nic nesebral a Ezau později novou skutečnost akceptuje (1 Moj 33,3-4).  

Dění kolem „prvorozenství“ pokračuje druhým kolem. Otec chce staršímu (1 Moj 
27,1) synu dát požehnání, které náleží prvorozenému. Nevíme, proč zavolal právě 
Ezaua, který už prvorozeným není. To jako otec přece musel vědět. Ale závažnější je, 
proč se Ezau neozval a neřekl: na to už nemám právo. Prodal jsem to a požehnání by 
měl dostat můj bratr. Ezau se neozval a tím svého otce podvedl. Podle zvykového 
práva ovšem nemůže otec dát požehnání pro prvorozeného tomu, kdo jím není. 
Komplikovanou situaci zachrání matka, která ví, jak to je a jak to má být a řeší to. A 
je zde Jákob, který ví, jak to Bůh chce. Nevíme, proč do toho nevstoupil ani Jákob a 
neřekl, jak se věci mají. Proč s otcem sehrál hru, jejíž scénář připravila matka. 
Jediným vysvětlením je, že se všichni Ezaua báli. Věděli, že je to rapl, který se 
nezastaví před ničím. Ale dlužno dodat, že slepý Izák není podveden: dobře ví, kdo 
před ním stojí a komu dává požehnání prvorozeného. 

Kdo lže? Jákob, když řekne „To mi dopřál Hospodin, tvůj Bůh“ (1 Moj 27,20), nebo 
Ezau, když řekne: „Dvakrát se mnou jednal úskočně. Připravil mě o mé prvorozenství 
a nyní i o požehnání“ (1 Moj 27,36)? Můžeme říci, že Jákob nemá pravdu, když celé 
dění interpretuje jako řízení Hospodinovo? Dal Hospodin někde najevo, že tomu tak 
nebylo? Naopak. Bůh do dění sám vstoupí v Jákobově snu, kde se ani slovem nezmíní 
o ničem, co my Jákobovi připisujeme k tíži. A potvrzuje Jákobova slova: „To mi dopřál 
Hospodin, tvůj Bůh“ slovy: „budu s tebou a nikdy tě neopustím“. A dává Jákobovi 
zaslíbení. Slibuje mu zemi, potomstvo i požehnání. 1 Moj 28,13-15. Na čí straně stojí 
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Bůh? Kdo zde jedná dobře? Jákob, matka i otec. Bůh Jákobovi přitakal a vedle otcova 
požehnání mu i sám později žehná (1 Moj 32,29; 35,9-10). Ezau nemá pravdu v tom, 
co v 1 Moj 27,36 o Jákobovi říká. Jákob s ním úskočně nejednal a o nic jej nepřipravil. 
Uzavřeli spolu regulérní smlouvu. Komu ale více věří překladatelé: Jákobovi nebo 
Ezauovi? Samozřejmě Ezauovi, jak vyplývá z toho, že s Ezauovou dezinterpretací 
dále pracují (uvedou ji v 1 Moj 32,29). Nepodílíme se na matení smyslu sdělení o 
Bohu, když dnes bereme Ezauova slova vážně, či když Ezauovu postavu proti 
Jákobovi hájíme? 

Čtyři věci nám při Jákobově příběhu měly dojít: (a) máme si uvědomit myšlenkové 
stereotypy, které jsme připraveni do zblbnutí opakovat a rvát se za ně; (b) příběh, 
resp. Ezauova slova o Jákobovi nás nutí uvědomovat si, jak málo jsme odolní vůči 
dezinterpretacím – vůbec je neumíme rozpoznávat ani dnes, ačkoli jsme věřící lidé, 
kteří se stále modlí. Snadno podléháme tomu, co si myslí většina; (c) příběh nás 
varuje před zaujímáním pozice rozhodčího: nemáme právo žádnou z biblických 
postav soudit, ať se nám její jednání jakkoli nelíbí; (d) Bůh v příběhu jedná skrytě a 
jinak, než bychom očekávali. Ale jsou lidé, kteří jeho jednání dobře vnímají. A jejich 
slovům bychom měli pozorně naslouchat – nikdy je nebrat na lehkou váhu a už 
vůbec je nezpochybňovat. Když tedy Jákob otci řekne: „to mi dopřál Hospodin, tvůj 
Bůh“, mluví pravdu. A pak dění, jakkoli se nám jeví jako podezřelé, je řízeno Bohem, 
jehož úmyslům nerozumíme a jehož záměry nám unikají, protože jsou nedostupné. 
Jákob vůči Božímu řízení událostí v jeho době nebyl natvrdlý. My dneska sice máme 
odvahu Jákobovo jednání hodnotit, ale v míře citlivosti na Boží působení s ním vůbec 
nemůžeme soupeřit. 

  Amen 

KÁZÁNÍ 1 Moj 12,1-4. 
Jiří Beneš 

 

Na počátku příběhu Abrama, jak jej máme v Pentateuchu, stojí Hospodinův výrok. 
Od tohoto okamžiku se život Abrama stává zajímavým. Od Hospodinova promluvení 
na Abrama je o čem mluvit, co vyprávět. Hospodinovo promluvení dodalo Abramovi 
hodnotu – Hospodinův výrok zhodnotil Abramův život. 

Větou „A promluvil Hospodin“ začínají v Bibli vždy ta nejdůležitější a pro nás 
nejcennější sdělení, která v Bibli máme. Zde tato věta uvozuje řeč, která jednomu 
člověku obrátila život vzhůru nohama. Vždy uvozuje počátek mimořádně významné 
události. 

To první, co Bůh Abramovi říká, tvoří v hebrejštině čtyři písmena: dvě l a dvě k. 
Doslova to znamená: „jdi do sebe“. Něco jako vzpamatuj se. Čtenáře kralického 
překladu asi napadne, že podobnými slovy je popisován bod obratu v životě 
marnotratného syna: přišel sám k sobě (L 15). To první, co musí Abram udělat, je: 
konsolidovat se. Najít sám sebe. Uvědomit si, kým vlastně je. Je-li mu to nařizováno 
a dokonce samotným Bohem, pak asi Abram ještě sám u sebe není, ještě je 
rozdvojený, neuspořádaný. Otázka ovšem je, jak má Abram na takový pokyn 
reagovat, co si s tím má počít, ted co konkrétně má dělat. Marnotratného syna 
k tomu přivedl jeho vnější stav. Ale je člověk vůbec kompetentní vykonat takový 
rozkaz? Není to první impuls daný Abramovi, aby si uvědomil, že bez Pána Boha 
s tím sám nic nesvede? A není pak tou nejpřiměřenější a Bohem očekávanou reakcí 
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modlitba, přesněji prosba, ve smyslu: věřím, spomoz mé nedověře? Tedy, 
odevzdávám se Ti, Hospodine, ujmi se toho, co po mě žádáš. Chci jít k sobě – přiveď 
mě k sobě. 

Pak se teprve může Abram dát do pohybu. Důležité zde je, že nemůže dělat, co on 
chce a jít kam on chce. Když na Abrama Bůh promluvil, převzal otěže jeho života a 
bude nyní Abrama řídit. Bůh bude nyní rozhodovat. A nebude se Abrama ptát, zda 
chce. Nebude respektovat jeho svobodnou vůli.  

Bůh Abrama učinil zcela závislým na tom, co říká a co mu teprve ukáže. Z hlediska 
Abrama je to nejistota – učí se být závislým na Bohu, ale nevypadá to, že by mu to 
nějak vadilo.  

Bůh Abramovi slibuje něco, co si nemůže ověřit: „učiním tě pronárodem velkým a 
žehnám tobě a zveličuji tvé jméno a ty buď požehnáním“. Abram má tomu, co Bůh 
říká, důvěřovat. Má důvěřovat Bohu. Důvěřovat tomu, že Bůh nyní bude tvořit 
Abramovu budoucnost. Pokyn „ty buď požehnáním!“ znamená chop se toho, vezmi 
to vážně, pracuj na tom. Nikoli užívej si požehnání, ale uskutečňuj je. Žij to. Jak se to 
ale má dělat? To Bůh opět Abramovi neříká. Rozkaz „buď požehnáním!“ stejně jako 
pokyn „jdi k sobě!“ působí, jako by to byl zenový koan. Co si má Abram s takovou 
informací počít? Zejména, když si uvědomí, že na to nestačí? Pro náš duchovní život 
jsou takové pokyny velmi důležité. Slouží nám ke dvěma věcem: při nich si 
uvědomíme, že na to nestačíme. A současně cítíme naléhavost nároku, že je to třeba 
uskutečnit. Pak nezbývá než se obrátit na autora nároku, na Boha. Jeho nároky totiž 
představují stimul pro řeč k Bohu. Jsou podnětem pro modlitbu: je třeba se Boha 
zeptat, jak na to. Požádat Boha o pomoc. Odevzdat se mu, aby on mohl uskutečnit, co 
nařizuje, požaduje a při mně chce. A možná je taková modlitba důležitější než 
všelijak upachtěná snaha uskutečnit požadované vlastními silami. 

Bůh ohlašuje své další, ale nyní skryté jednání s Abramem. To, co se bude 
s Abramem dít, má dosah, přesah na jeho okolí. A ten dosah budou lidé z jeho okolí 
spoluurčovat. Ti, kdo žehnají, budou požehnání. Ti, kdo zlehčují a znehodnocují, 
budou Bohem prokleti. Bůh tedy nebude působit jen na Abrama – chce působit i na 
jeho okolí. Chce žehnat, chce své požehnání šířit: „budou v tobě požehnány všechny 
čeledi země“. Trpným rodem („budou požehnány“) je zde nepřímo vyjádřeno to, že 
Hospodinovo působení se děje skrytě. 

Ze Stvořitelského hymnu již víme, že Hospodinovo promluvení má neuvěřitelný 
potenciál a obrovskou moc. Co Bůh řekne, to se děje. V prorockých textech je to 
vyjádřeno formulací: „stalo se slovo Hospodinovo“. Bůh slovem jedná. A tak je tomu 
zde. „Abram šel“, protože je Hospodinovo slovo strhlo. Nemohl nejít stejně, jako vody 
a země nemohly neudělat to, co k nim promluvil Bůh a stejně jako proroci nemohli 
odolat a neprorokovat: „Lev řve, kdo by se nebál? Panovník Hospodin mluví, kdo by 
neprorokoval?“ (Am 3,8). Tak Hospodinovo slovo něco udělalo i s Abramem. Uvedlo 
jej do pohybu. Aktérem je zde Bůh přítomný svým slovem. Aktérem je jeho slovo. 
Nikoli Abram. Na něm je moc Božího slova jen vidět. Ubírali bychom na moci 
Hospodinova slova, kdybychom zde chtěli zdůrazňovat jen Abramovu víru, třebaže 
i ta zde svou roli hraje. Ale až druhotně. 
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Jistě, že v Abramovi Hospodinovo slovo vyvolalo důvěru. Jistě, že Abram Bohu uvěřil 
a proto šel. Ostatně výslovně jsme na to, že Abram Bohu důvěřuje, upozorněni v 1 
Moj 15,6. Zde v ČEPu čteme: „Abram Hospodinovi uvěřil a on mu to připočetl jako 
spravedlnost“. Jenže hebrejský text tak jednoznačný není. Překladatelé ČEPu to ví a 
proto zde jméno „Abram“ uvedli jen kurzívou. V původním textu totiž jméno 
„Abram“ není a „Abram“ také asi není podmět v této větě, tedy není aktér jednání. Ta 
věta totiž popisuje jednání Boha: „On způsobil věrnost v Hospodinu a on připočetl mu 
to za spravedlnost“. Bůh vyvolává Abramovu víru a Bůh pak tuto víru pokládá za 
„spravedlnost“. Víra není náš výkon, ale Hospodinovo dílo. Bůh nás činí věřícími – 
Abrama rozvěřil Bůh a tím se Abram stal kvalitním člověkem, tj. „spravedlivým“. 
Proto mohl Abram Hospodinovo slovo uskutečnit, tj. udělat to, co mu Bůh říká. 

Co si s tímto textem máme počít my dnes? Stačí jej jen sledovat z pozice vzdáleného 
pozorovatele? Máme jej snad proto, abychom si měli o čem povídat? Nebo si snad 
máme začít na Abrama hrát a napodobovat jej? 

V Abramovi se slovo stalo tělem. Abram je ztělesněním Hospodinova slova, je 
živoucím Hospodinovým požehnáním, které tak vnáší do svého světa. Je infekční. Je 
přenašeč Hospodinova požehnání. Na něm vidíme, jaké následky má, když se 
budeme vystavovat Hospodinovým slovům. Abram nás k takovému postoji 
inspiruje. Tj. k tomu, abychom žili v silovém poli Hospodinových slov. 

  Amen 
 

KÁZÁNÍ Lk 5,1-11 
Jiří Beneš 

 

V neděli 5.6.2022 je letos svátek týdnů (hebr. šavuót) – jeden ze tří Hospodinem 
nařízených poutních svátků Božího lidu. Je to svátek radování se před Hospodinem, 
svátek obdarovávání Hospodina prvotinami. Tou nejcennější prvotinou, kterou 
bychom měli dát Bohu, jsme jeden každý z nás (viz Ř 12,1). O jednom takovém 
odevzdání (se) Bohu, bude i text dnešního kázání (Lk 5,1-11). 

Příběh o zázračném rybolovu začíná Lukáš zprávou o něčem velice cenném, co 
v lidech vzniklo: o jejich touze po Božím slově, která byla tak veliká, že je přivedla 
k Ježíšovi. Znovu toto přitahování k Ježíšovi zmíní Lukáš v závěru této perikopy (Lk 
5,11). Boží slovo přitahuje všechny vyprahlé a hladové lidi. Strhává je k naslouchání 
Ježíšovi. Zaslechnutí Božího slova totiž není spojeno ani s bohoslužebnou místností, 
ani s bohoslužebným provozem. Zde se děje u jezera a na jezeře. 

Lukáš nás ujišťuje o tom, že Ježíš duchovní vyprahlost po Božím slově nepřehlíží, 
neignoruje, ale vnímá a reaguje na ní. Ježíš s touhou po Božím slově pracuje. Chce 
lidem poskytnout to, čeho se jim nedostává. Využije prázdné lodě, která je tam 
k dispozici, vyplouvá spolu s jejím majitelem Šimonem na jezero nikoli proto, aby od 
lidí uniknul, aby měl od nich pokoj. Naopak. On na lidi z lodě mluví. Lukáš řekne: „z 
lodi učil zástupy“. Lukáš nás ovšem nezpravuje o tom, co na loďce „zástupy učil“. 
Nevíme tedy, jakými slovy se tiší hlad po Božím slově. Víme jen, u koho se mohou 
hladoví nasytit.  

Jednomu člověku ovšem Ježíš věnuje větší pozornost, než ostatním žákům: 
Šimonovi. Jsou na lodi sami dva a Ježíš dává najevo, že vnímá ještě něco jiného než 
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hlad po Božím slově. Ježíš vnímá něco, co není vysloveno: zklamání, beznaděj, pocit 
marnosti, frustraci neúspěšných rybářů. A nečeká, až s tím za Ježíšem přijde. 
Naopak. Reaguje na to dříve, než si to Šimon uvědomí. Snad do rybáře Šimona viděl 
a četl v něm, nač myslí, co prožívá, co se mu honí hlavou.  

Jenže Ježíš vidí nejen do Šimona a do lidí na břehu, ale také vidí do jezera. Ví totiž, 
kde jsou ryby. A jako „Pán“ ví, co je třeba dělat, ačkoli není rybář, nýbrž tesař. On to 
zná lépe než fachmani. Dává Šimonovi dva rozkazy, které jsou na první pohled 
absurdní a nesmyslné: „zajeď na hlubinu! Spusťte sítě k lovu!“ (Lk 5,4). Ježíš se k 
Šimonovi nechová jako učitel, ale jako „Pán“, který zde velí. Pro rybáře Šimona 
ovšem Ježíšova slova představují test víry a lekci pokory: uvěří Šimon tomu, co slyší 
a co se rozchází s jeho zkušeností? Nechá si do svého řemesla mluvit tesařem? Šimon 
obstál. 

Oba Ježíšovy pokyny však mají ještě jiný, duchovní, spirituální význam. Všimněte si, 
že Ježíš přechází z jednotného do množného čísla. Jeden pokyn řekne jednotným 
číslem Šimonovi. A druhý pronese v čísle množném. Ale komu, když jsou na lodi 
sami? Lidem na břehu? Společníkům na druhé lodi? To ne, protože i druhý pokyn 
vykonává jen Šimon sám, ostatní nikoli – ti jej patrně ani neslyšeli. Druhá loď byla 
totiž stále u břehu – rybáři přece prali sítě (Lk 5,2). Množné číslo znamená, že pokyn 
neplatí jen pro Šimona, ale že má širší okruh posluchačů – třeba i nás, kdo tomuto 
příběhu nasloucháme. I nám zde tedy Ježíš rozkazuje jako „Pán“. Na Ježíšův pokyn 
tedy „spusťte sítě k lovu“. Nebojte se hlubiny, nespokojujte se s tím, co je na povrchu, 
připravte se k lovu. To od nás požaduje Ježíš, náš „Pán“. Rybáři ví, co mají dělat. Ale 
víme to my? Co znamená: „spusťte sítě k lovu“? Pokud celý příběh jen sledujeme 
z bezpečného odstupu účastníků bohoslužby jako vzdálení pozorovatelé (diváci), 
vědět to nepotřebujeme. Pokud ale máme taky hlad po slově Božím, pak také víme, 
že to, co nás může nasytit, je jenom tam, kam nás vede Ježíš. A nasytit se můžeme 
tehdy, když i my vykonáme to, co Ježíš říká. Co jsou sítě, do jaké hlubiny je máme 
spustit a jak se tam spouštějí? To je nyní jenom na nás. 

Pro Šimona muselo být to, co po něm Ježíš chce, neuvěřitelně těžké. V tom, aby 
pokyn vykonal, mu brání únava a zkušenost, kterou má a kterou vysloví: Lk 5,5. 
Šimon je unavený a ví, že takto se to nedělá. Ví, že už se dlouho snažili a nic. Ačkoli 
si myslí, že to je nesmysl, že je tato aktivita zbytečná, přesto pokyn tohoto „Pána“, 
který přebral velení na lodi, vykoná. Přemůže se, překročí vlastní stín. A udělá to 
navzdory všemu, co zná a co si myslí jenom proto, že to říká Ježíš. Šimon Ježíše slyší 
a bere jej vážně. Bere jej jako „Pána“. Realizuje to, co Ježíš říká. Tak to Ježíš očekává 
a výslovně to zmíní v Lk 8,21 a 11,28.  

Velitel lodi předtím přikazoval démonu, pohrozil horečce, přečetl Izajáše. A jeho 
slova byla tak mocná, že se dělo to, co Ježíš pronesl. Nikdo se tomu nemohl vzepřít – 
ani démoni. Ačkoli se tedy Šimon brání, v podstatě nemůže nevykonat to, co po něm 
Ježíš chce – Šimon je v moci Ježíšova slova, a to Lukáš potvrdí v závěru příběhu (Lk 
5,11). 

A to, co se vzápětí stalo, překonalo všechny rozpaky, představy a očekávání. Stalo se 
něco naprosto mimořádného. Nečekaný úlovek je tak velký, že rybář není schopen 
jej vytáhnout z vody. Šimon zjišťuje, že na to, co se stalo, nestačí. Veškerá jeho 
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rybářská zkušenost a praxe je mu najednou naprosto k ničemu. Vůči tomu, co se 
děje, je slabý a potřebuje pomoc. S následkem Ježíšových slov mu musí pomoci 
ostatní lidé.  

Šimon však zjišťuje ještě dvě věci: že (a) vlastně ani neumí lovit – vždyť nic nechytil; 
(b) rybářem zde není on, ale Ježíš. „Pán“ rybářů.  

Ale i tato událost má svůj skrytý, spirituální význam. Najednou je vidět, že za Ježíšem 
se stahují nejen lidé, ale i ryby. Na břehu je přetlak lidí a u loďky s Ježíšem na palubě 
je přetlak ryb. On je snad „Pánem“ i ryb! Lidé na břehu jsou vidět, ale ryby v jezeře 
vidět nejsou – jsou skryté. A ve skrytosti se dějí stejně velké věci, jako na břehu. Ze 
břehu je vidět ovšem jen část reality. Ta neviditelná realita se otvírá tam, kde 
slyšíme, co Ježíš říká a snažíme se jeho slova uskutečnit. Skryté věci nám umožňuje 
vnímat Ježíš. Pod povrch můžeme vidět jenom tehdy, když stejně jako Šimon 
přijmeme fakt, že „Pánem“, který bude velet, je Ježíš. 

Šimona jeho nová zkušenost ovšem vyděsila. Místo, aby se z překvapení a zázraku 
radoval, místo aby děkoval a jásal, on je zaskočen, cítí se Ježíšem ohrožen, protože je 
najednou zcela obnažen. Šimon se totiž v Ježíšově blízkosti, v průběhu zázraku 
dozvídá o sobě více, než je to, že už není rybář. Otevírá se mu další skrytý rozměr 
skutečnosti. Zázrakem se mu otevřel pohled do jeho nitra. Šimon nahlédl dovnitř do 
sebe a je to pro něj pohled tak nepříjemný, že s Ježíšem – příčinou tohoto zjištění – 
už nechce být, resp. nechce, aby Ježíš byl s ním zde. V Ježíšově blízkosti se o sobě 
dozvídá něco, co jej vykolejí. Vidí to sice jenom on, ale je to pro něj tak odporné, že 
nechce, aby to pokračovalo. Šimon shledává, že Ježíšova přítomnost, jeho slova, 
Šimonova poslušnost a Boží zázrak nepředstavují pro něj potěšení, útěchu, naději, 
ani klid. Naopak: rozrušení, strach, pocit nepříjemnosti, odpor ze sebe samotného. A 
to tak silný, že Šimon od sebe pod dojmem toho, co se o sobě dozvídá, odhání 
člověka, který mu právě zajistil živobytí a zkvalitnil jeho život. Člověka, který právě 
vstoupil do jeho intimního soukromí. 

Jenže to odporné, co Šimon vidí, je součástí jeho terapie a transformace. Ježíš tím, že 
jej konfrontuje s jeho nitrem, Šimona léčí – uzdravuje. Očišťuje Šimona tím, že mu 
umožňuje vidět skryté skutečnosti, tj. vidět se zevnitř. Poznání, jak jsem odporný, je 
sice nesnesitelné, ale zcela nezbytné. Je to krok dopředu. A Ježíš Šimona s tímto 
zjištěním nenechává samotného. Navzdory tomu, co o sobě Šimon zjistil, mu Ježíš 
dává na srozuměnou, že o něho stojí a že pro něj má úkol (Lk 5,10). Nyní bude 
Šimonův život vypadat jinak: už nebude dělat to, co by chtěl on, ale to, co chce Ježíš. 
Ježíš tím, čím jej na lodi provedl, do čeho jej zasvětil, co mu umožnil poznat, učinil ze 
Šimona jiného člověka: z rybáře se stal lovec lidí. Ježíšovy pokyny, Šimonova 
poslušnost a pokora, účast u zázraku, schopnost vidět se zevnitř a úkol lovit lidi – to 
vše změnilo Šimonovi totožnost. A to Šimona rozhodilo podruhé, neboť jej to strhlo 
udělat něco, co vůbec nechtěl: chtěl, aby od něj Ježíš odešel a místo toho sám vše 
opouští a jde za Ježíšem. Šimon nad svým jednáním a myšlením ztratil kontrolu. Ježíš 
jej zcela ovládnul. Šimon se zřejmě tím, co s Ježíšem prožil, změnil natolik, že Ježíšovi 
zcela podléhá. Ježíš nyní ulovil Šimona – stal se jeho „Pánem“, jak ostatně Šimon 
dosvědčuje slovy: „odejdi ode mne, Pane!“ (Lk 5,8). Je to poprvé, co je u Lukáše Ježíš 
takto nazván. Šimonův „Pán“ ovšem Šimona neposlechl, neboť ten, kdo je tady 
„Pánem“, není Šimon, ale Ježíš. Šimonova svobodná vůle nehraje žádnou roli. Nestalo 
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se to, co chtěl Šimon, ale co chtěl Ježíš. Šimonovo zasvěcení na loďce nám tedy 
ukazuje, kdo je tady „Pánem“ a jakým způsobem se „Pán“ Šimonův může stát i 
„Pánem“ naším.  Nezapomeňte, že „Pán“ našich životů je Ježíš. Nejsme to my, kdo 
rozhodujeme, co bude, ale on, kdo rozhoduje. Ježíš je náš „Pán“. 

Amen 
 

OTEC  (Lk 15) 
Kázání Vyškov, 19.11.2022 - Jiří Beneš 

 

Téma ztracené ovce uvádí Ježíš varováním před pohrdáním maličkými, neboť to se 
donese přes jejich anděly hned k Otci (Mt 18,12-14). Totéž téma v Lk 15 uvádí 
evangelista upozorněním na to, že zbožní pohrdají Ježíšem kvůli tomu, s kým se 
stýká. Na to Ježíš reaguje obšírnou řečí, v níž na první pohled dominuje motiv 
někoho či něčeho ztraceného a nalezeného spolu s oslavou nalezení. Jenže klíčovou 
je zde postava, které někdo či něco ztraceného schází a ona to hledá. Nejprve je to 
pastýř, který hledá ztracené zvíře. Kvůli ovci se oddělí od stáda, vystaví stádo 
nebezpečí. Pastýř riskuje. 

Pak hledá žena neživý předmět a dělá to velmi důkladně. 

Do třetice se ztratí nepovedený syn – na rozdíl od ovce se ztratí úmyslně neboli on 
se chce ztratit, chce zmizet z otcova domu, aby si mohl užívat. Na rozdíl od 
ztraceného penízku tohoto syna nikdo nehledá. Ale to neznamená, že otci neschází. 
Aby se syn mohl ztratit a užívat si, rozbije, co se rozbít dá. Poníží otce tím, že si řekne 
o peníze (dědictví), na které má nárok až po smrti otce. Tím otce degraduje do pozice 
mrtvé postavy. Pro něj je otec důležitý jen kvůli penězům, které jsou cestou k jediné 
hodnotě, kterou tento mizera zastává: dobře si svůj život užít. Postava tohoto 
ubožáka začíná být zajímavou až u prasat. Tam se ukáže, čím skutečně byl a je – svým 
poživačným způsobem života byl prasatům velmi podobný. Ale tam přišel sám 
k sobě (Lk 15,17) a jeho životní cesta se obrátila. Na rozdíl od ztracené ovce i mince 
se sám vrací k otci, otec se mu stává znovu otcem, syn už si nechce užívat, stačí mu 
jen žít. A navíc ztratil ve svých očích svou hodnotu – ví, že už nemá právo považovat 
se za syna. Syn ztratil sám sebe, aby mohl být otcem přijat. A je otcem přijat zcela 
bez podmínek 

Čtvrtou ztracenou postavou v příběhu je otec. Ten se ztratil, zmizel ze zorného pole 
svého syna – jeho bezohledný syn jej přestal potřebovat. Aby tento syn mohl svého 
otce znovu nalézt, musel projít proměnou své mysli – musel se naučit o sobě 
uvažovat jinak. Musel změnit své názory i hodnoty. I otce tedy bylo potřeba hledat. 
A hledá jej i starší syn. 

Poslední postavou, která se ztratila, je starší syn. Jeho ztráta je nejhlubší a 
nejbolestivější. On se ztratil svému bratru i otci. Jej nikdo nehledá a nikdo jej ani 
nepotřebuje. Starší syn nikoho nezajímá – ani nás, posluchače příběhu. On na to, že 
se ztratil, musí upozornit sám. On si musí sám říct svému otci o to, aby jej hledal. To 
je kruté a ponižující vzhledem k tomu, jakým způsobem života žije. Starší syn 
hospodaří. Pomáhá otci. Díky němu bude mít statek živobytí, i když otec umře. Díky 
jeho dřině se má jeho prostopášný bratr kam vrátit. Díky němu získá práci, obživu, 
střechu nad hlavou a rodinu.  
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Otec uspořádá uvítací hostinu člověku, který ho ponížil a který znehodnotil jeho 
celoživotní dřinu. Připraví oslavu člověku, který nemá žádnou hodnotu a nic 
nevyčítá tomu, který odkopl svou rodinu a prohýřil těžce vydělané peníze, místo 
toho, aby jej za to potrestal. A při tom nepočítá se svým starším synem – jej na 
hostinu ani nepozve.  

Mladšímu synovi běží vstříc (Lk 15,20), staršímu synovi vstříc ani nevyjde. Mladšího 
lituje, políbí a obejme (Lk 15,20), staršího se ani nedotkne. Mladšího obleče, ozdobí 
a pohostí, staršího nechá v tom, v čem byl a tam, kde byl. Mladšímu nadržuje, 
staršímu křivdí. Ale to, co vyvolá reakci staršího syna, nejsou tyto ústrky, nýbrž 
tanec kolem vykrmeného telete připraveného pro pohoštění rozmařilého 
svévolníka. To vyvolává nejistotu a otázky i v posluchačích. Oč vlastně otci jde? Co je 
ve hře? Co znamená okázalé chování vůči mladšímu synovi a neméně okázalé 
přehlížení staršího? Je to výraz nespravedlnosti? Je to nadržování, protekce? 
Provokace staršího syna? Je otec nespravedlivý, anebo je spravedlnost všechno, co 
otec dělá? Kvůli které z těch tří postav je vlastně podobenství vyprávěno? O koho 
tady jde? Je správné staršího syna přehlížet? 

Celý příběh kulminuje krátkou informací o starším synovi. To je vrchol Ježíšovy řeči. 
Všechno to Ježíšovo vyprávění směřuje ke staršímu synovi a u něj vyústí. Myslím si, 
že k němu nás chce podobenství dovést, kvůli němu je podobenství vyprávěno. 
Starší syn je v centru pozornosti. To je spolu s otcem nejdůležitější postava příběhu. 
A pro čtenáře je to model, vzor, příklad kvalitního života člověka, který si nikdy 
nechtěl užít: „sloužím ti a nikdy jsem neporušil žádný tvůj příkaz“. Je otci oddaný a žije 
s ním v naprostém souladu. Takto má člověk žít před Pánem Bohem. 

Starší syn je postava tichého, odstrčeného člověka, který se nikoli vlastní vinou musí 
vyrovnat s velmi bolestivým ponížením, kterého se mu dostalo od nejbližší postavy, 
jakou ve svém životě má. Musí se vyrovnat s jednáním svého otce, jemuž vůbec 
nerozumí a které ho ohrožuje. Musí se vyrovnat s křivdou, které se mu dostává – 
otec jej nikdy neocenil, nikdy mu nepoděkoval. Musí se vyrovnat s nespravedlností: 
smilník, který si užíval s prostitutkami peníze vzniklé prací staršího syna, je přivítán 
se vší pompou doma. Brácha totiž za otcovy peníze souložil s děvkama, zatímco 
starší syn dřel na poli. To je realita, kterou starší syn jenom popíše. Ale strávit to 
nemůže. Musí se vyrovnat s tím, že se v tomto světě, kde je vše postavené na hlavu, 
ztratil stejně jako ovce a peníz, ale na rozdíl od obou, staršího syna nikdo nepostrádá 
a nikdo jej nehledá. On se musí najít sám – sám se musí přihlásit o svá práva.  

Naštěstí otec na tuto bolest, kterou synovi způsobil, reaguje. Jeho slova ukazují 
synovi, že realita je něco jiného, než co vidí a o čem mluví. Realita je tato: takto to 
musí být. Tím sis musel projít. Nechal jsem tě tím projít, protože vím, že to zvládneš. 
Ty jsi totiž jinde, než si myslíš: ty mi jsi nejblíž. S tebou mohu vždycky počítat. Stejná 
slova používá pro popis své pozice vzhledem k otci i Ježíš: „jsi stále se mnou“ (J 14,10-
11; 16,32) a „vše, co mám, je tvé“ (J 16,15; 17,10). Starší syn v příběhu je tedy Ježíš, 
za předpokladu, že Otcem je Bůh. 

Ale z toho, čím syn je a kde vůči otce je, něco vyplývá (Lk 15,32). Otec staršího syna, 
nejbližšího člověka, kterého zde má, sdílí to, co vidí jen on sám. Zasvěcuje tak 
staršího syna do určitého tajemství. Učí jej nebrat sám sebe příliš vážně a rozumět 
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svému bratrovi zevnitř. Učí jej uvědomovat si smrt, rozpoznávat ji, počítat s ní. Učí 
jej, že s člověkem, který má osobní zkušenost se smrtí, je třeba zacházet zvláštním 
způsobem: člověku, který prošel smrtí je třeba nabídnout pomocnou ruku neboli 
pomoci mu zařadit se do lidské komunity. Učí jej odhlédnout od sebe a svých potřeb, 
aby zde uměl být pro druhé. A učí jej to proto, že starší syn je toho svým vnitřním 
vybavením schopen – proto, že to je velmi kvalitní člověk. Starší syn má velký 
potenciál, a proto s ním otec sdílí to, co se týká smrti. Nyní syn ví to, co otec. Nyní 
jsou otec a syn zajedno. My nemusíme vědět, jak to skončilo, protože otec svému 
synovi absolutně věří a syn je přece otci absolutně oddán. Jeden spoléhá na druhého.  

Amen.  
Poznámky: 
Příliš jsme si zvykli na to, číst toto podobenství prismatem mladšího syna jako svědectví 
o napraveném bouřlivákovi, který ospravedlňuje naši touhu žít si podle své vůle. S ním 
se rádi identifikujeme a rádi z něj odvozujeme naději, že nám stejně bude všechno 
odpuštěno, když si uvědomíme svou chybu a vrátíme se k Bohu. Ale těch možností, jak 
podobenství číst je více. Ježíš nám v něm např. ukazuje dva způsoby hospodaření: 
rozprodání majetku, jeho užívání si a následné zchudnutí versus jeho udržování za 
cenu obrovské dřiny. V této perspektivě není mladší syn dobrý identifikační model. 
Naopak. Je to přímo odstrašující případ. 
 

Když se na toto podobenství podíváme přes otce, tak dojdeme také k určitému 
rozčarování. Obraz milého táty, který se trápí odchodem mladšího syna, vyhlíží jej a 
pak jej bezpodmínečně přijme a odpustí mu, je jednostranný, protože otec má syny dva. 
Pro mladšího syna je zdrojem jediné naděje a v této roli jej nezklame. Ale stejně tak je 
i pro staršího syna vzorem a v této roli na první pohled zklame.  

 
POZDNÍ LÍTOST SVÉVOLNÍKŮ 

Kázání Praha Vinohrady, 20.8.2022 - Jiří Beneš 
 

Proč dnes bylo vše, co jsme dosud slyšeli, z Knihy Moudrosti? Abychom si 
připomněli, že Boží lid měl vždycky dva Staré zákony. A to jak Boží lid židovský, tak 
křesťané. Židé v Jeruzalémě a okolí měli užší, hebrejsky psanou verzi dnes známou 
jako Tanach. Židé v diaspoře měli řecky psanou širší verzi zvanou Septuaginta. 
Židokřesťané v Jeruzalémě užívali užší verzi a křesťané z pohanů, napojeni na 
diasporní synagogy, užívali Septuagintu. Později také východní (pravoslavná) i 
západní i koptská i syrská církev používala Septuagintu. Tak tomu bylo 
v křesťanském světě po celý středověk. K užší verzi se až v novověku vrátily církve 
protestantské. U nás Jednota bratrská a pak církve vzniklé z luterských a 
reformovaných komunit.  

A druhý důvod, proč dnes kázání bude na text knihy Moudrosti je ten, že na tento 
den připadá oddíl z Mdr 5,1-16 jako čtení v Heslech Jednoty bratrské. To je sbírka 
samotných biblických textů k dennímu čtení ze Starého a Nového zákona, které 
vychází na celém světě již 292 let. Jitřenka v naší církvi je odnož, která z těchto hesel 
vznikla. Je to velký posun, že se v Heslech čtení z Knihy Moudrosti objevilo, neboť 
Jednota bratrská stejně jako ostatní protestantské církve, užívala jen kratší, 
původně hebrejsky psanou verzi Starého zákona. Je to poprvé, kdy se v Heslech 



22 

 

Jednoty bratrské lze setkat s texty z širší verze Starého zákona, jak jej známe ze 
Septuaginty. 

Starozákonní Kniha Moudrosti je mudroslovný text, který obsahuje poučení, 
napomenutí, modlitby a přímé řeči týkající se Boha a základních hodnot věřícího 
člověka, jako je pokání, spravedlnost, právo a soud, moudrost a rozumnost. Velká 
část této knihy je věnována vyjití Izraelitů z Egypta. Záměrem Knihy Moudrosti je 
„zabránit postupujícímu rozkladu víry“ Židů „v egyptské diaspoře“, tzn., čelit 
modlářství a svévoli. Kniha Moudrosti se velmi dobře čte, je snadno pochopitelná a 
není obtížná. Má 19 kapitol a obsahuje témata, která známe i z Pavlových listů, neboť 
tato kniha měla na Pavlovo myšlení nepochybně velký vliv. 

Text, který jsme četli z páté kapitoly, připadá na sobotu 20. srpna 2022. Popisuje, že 
„svévolníci“ (Mdr 4,16), tzn., lidé, kteří se řídí svou svobodnou vůlí a nikoli vůlí Boží, 
prohlédnou a pochopí, jak se mýlili a celý svůj život promarnili. Pochopí to ale až 
před Pánem Bohem, který „se jim vysměje ... jejich památka zanikne. Při zúčtování 
svých hříchů přijdou zlomeni strachem a jejich nepravosti je usvědčí tváří tvář“ (Mdr 
4,18-20). „Svévolníci“ to, co pochopí, také vyjádří, ba již vyjádřili a my to můžeme 
slyšet přímo z jejich úst. Autor textu sdělí, že svévolníci dostanou při pohledu na 
„spravedlivého ... hrozný strach ... a s úzkostným povzdechem si pro sebe kajícně 
řeknou“ (Mdr 5,1-3; ČEP; „zachvátí je lítost a navzájem si řeknou s nářkem“ Jeruz. 
Bible). My se tedy dozvídáme slova, která teprve zazní v budoucnosti, resp. nezazní 
vůbec, neboť si je svévolníci vlastně jenom pomyslí. A to, co si pomyslí, bude natolik 
zjevné, že se to dozvědí všichni. I my se dozvídáme, co neříkají, ale co si teprve budou 
myslet. A dozvídáme se to proto, abychom si jejich slova pustili do své mysli, 
abychom o nich přemýšleli a nějak je v sobě zpracovali. 

Co jsme se od nich dozvěděli? Že se ve svém pojetí a přístupu mýlili (Mdr 5,4). To, 
co si mysleli, co předpokládali a jak hodnotili člověka vedle sebe, bylo špatně. Jsou 
zneklidněni a rozčarováni z toho, že je to jinak, než si mysleli. A vůbec nerozumí 
tomu, proč je to přesně naopak, než byli přesvědčeni (Mdr 5,5).  

Co to je za lidi, kteří se o sobě dozví tak bolestivé věci? Jsou sice nazvání „svévolníci“ 
(Mdr 4,16), ale mohou to být také „lidé“, kteří jen „přihlíželi“, diváci, kteří za života 
nic „nepochopili, ani si nevzali k srdci“ (Mdr 4,14) a kteří navíc ubližovali jiným, 
„sužovali“ spravedlivého a „pohrdali jeho úsilím“ (Mdr 5,1). Takoví lidé nakonec 
pochopí, že v životě zabloudili a minuli se cílem „zbloudili jsme z cesty pravdy ... a 
cestu Hospodinovu jsme nepoznali“ (Mdr 5,6.7).  

Nejenom, že vidí následky, oni si jsou také vědomi příčiny toho, co se s nimi stalo. A 
pojmenují to slovy „domýšlivost“ a „chvástání se“ (či „vychloubání“; Mdr 5,8). 
Uvědomili si své sebevědomí, svou nadřazenost, ješitnost, vytahování se na druhé. 
Je to celá komunita lidí, která si o sobě namlouvala, že jsou lepší než ostatní. A 
okázale to dávali najevo svým bohatstvím. Oni si to sice uvědomili, ale bylo již pozdě. 
Již s tím nejde nic dělat. Ale my to čteme v době, kdy s tím ještě něco dělat lze. Ale 
jen tehdy, když se jejich sdělení protne s naším životem. Když si u jejich slov něco 
uvědomíme i o sobě samých. Třeba to, jak se mýlíme ve svých soudech o druhých 
lidech. Nebo to, jak jsme sami zmateni. Nebo že se chováme jako lidé, kteří jen 
přihlížejí. Ale zejména to, jak se necháváme omámit bohatstvím svým nebo 
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bohatstvím bohatých lidí, kterým nadbíháme a jak se chvástáme pocitem své 
výjimečnosti a nadřazenosti nad ostatní věřící lidi. Čím dříve nám dojde, jak prchavý 
je náš život, tím dříve to budeme moci Pánu Bohu vyznat. Když nás slova z Knihy 
Moudrosti dovedou ke kajícnosti, pak se to může obejít bez strachu a úzkosti, kterou 
prožívají ti, co si toto vše uvědomili pozdě (Mdr 5,3). A může se to obejít i bez pocitu 
naprostého zmaru, jak je to v ódě na prchavost vyjádřeno slovy: Mdr 5,9-14.  

Oddíl, kterému jsme se v Knize Moudrosti věnovali, končí výhledem do budoucnosti 
„spravedlivých“. Ta je spojena s blízkostí Bohu v Mdr 5,15-16. Rádi bychom si 
takovou naději přivlastnili. Rádi bychom takovou budoucnost čekali. Možná však 
cesta k tomuto zaslíbení vede přes kajícnost, přes ztrátu iluzí o sobě samých, přes 
lítost nad zmarněným životem, přes poznání a vyznání vlastních omylů, vlastní 
pýchy a chvástavosti. Přes omluvu těm, jimž jsme ublížili a ubližovali, jimiž jsme 
pohrdali. Myslím si, že generálnímu pokání se nevyhneme ani jako jedinci, ani jako 
církevní komunita. A věřte, je za co se omlouvat a je koho prosit za odpuštění.  

      Amen 
 

NÁBOŽENSTVÍ – ŽALM 40,7-9 
Kázání Praha Vinohrady. 26.11.2022 - Jiří Beneš 

 

Žd 10,5-10; Mt 12,1-7. 
Všimli jste si, v jakém významu užívá v evangelijním textu našeho druhého čtení    
(Mt 12,1-7) Ježíš výraz oběť? Tím výrazem označuje kritiku zbožných, kteří nemají 
pochopení pro hlad učedníků a odsuzují je za to, co dělají. Zbožní se chovají 
nábožensky – hodnotí druhé podle náboženských zákonů. Podobné to je v Mt 9,9-
13. Tam opět zbožní hodnotí, ale nyní samotného Ježíše. A Ježíš jim opět cituje 
Hospodinův výrok: „nechci oběť“. Oběť je metafora pro náboženství. Ježíš tedy výraz 
„oběť“ neužívá v původním smyslu, ale v přeneseném smyslu jako metaforu pro 
náboženské chování, které ubíjí duchovní život, tj. víru. A k tomu si dnes otevřeme 
text, který bude základem dnešního kázání: Ž 40,7-9. 

„Oběť, ani přídavnou oběť sis neoblíbil. Uši jsi pro mě vyhloubil / protesal. Zápalnou 
oběť ani oběť za hřích nežádáš“ (Ž 40,7). Žalmistovo zjištění je v souladu 
s Hospodinovým výrokem u proroka Ozeáše: „Chci milosrdenství, ne oběť, poznání 
Boha je nad zápaly“ (Oz 6,6; ČEP; srov. Iz 1,11-13). Žalmista zde navazuje na 
prorockou tradici, která relativizuje kult, chrámovou bohoslužbu (rituály) a 
popisuje Hospodinovu distanci od izraelské kultické praxe v chrámu (Bohu se nelíbí 
náboženský kult, mechanismus obětí). A vyvozuje z toho, že Bůh nechce lidskou 
náboženskou aktivitu, protože chce sám na člověka působit. 

V protikladu s lidskými náboženskými mechanismy stojí v Ž 40,7 aktivita 
Hospodinova týkající se žalmistových „uší“, tedy orgánu, jímž má do žalmisty 
nasloucháním vstupovat Hospodinův výrok. Podobně i Hospodinův služebník v Iz 
50,5 říká: „Panovník Hospodin mi otevřel ucho a já jsem nebyl vzpurný“, neboť mé 
„ucho nebylo dříve otevřeno“ (Iz 48,8). Pokud to Bůh neučiní, nelze jej slyšet („mají 
uši, ale neslyší“; Jr 5,21), neboť člověk má „neobřezané uši“ (Jr 6,10). Protesání 
žalmistových „uší“ je tedy výrazem Hospodinova zájmu o žalmistu, proměny 
žalmistovy a připoutání žalmisty k Bohu. To, s čím si Bůh dal práci (se žalmistou, 
s jeho „ušima“), na tom mu zřejmě záleží. Hospodinova aktivita a z ní vyplývající 
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naslouchání Bohu je podle žalmisty nadřazeno lidské náboženské praxi. Hospodin 
nechce náboženství (obětování obětí), ale naslouchání, zcela v souladu s tím, co říká 
Samuel v 1 S 15,22.  

Upozorněním na svůj příchod naznačuje žalmista, že je mimořádnou postavou (v Ž 
40,7-9 možná mluví mesiáš) a totéž vyplývá i ze zprávy o tom, že se o něm ze „svitku“ 
ví dříve, než se objeví na scéně. O jaký „svitek“ jde, z jeho slov nijak nevyplývá. Možná 
je to Pentateuch. Trpný rod „je psáno“ představuje nepřímé upozornění a skrytou 
Boží aktivitu: byl to Bůh, který způsobil, že je o něm řeč „ve svitku“, že je znám před 
svým příchodem. Proto (a) je žalmistova (mesiášova) postava alternativou 
(náhradou) kultu; (b) je zmínka o „uších“ v 40,7 vysvětlením, proč přišel: slyšel Boží 
výrok, přišel na Hospodinův pokyn plnit Hospodinem daný úkol. V Ž 40,9 žalmista 
sděluje, že uskutečňování Boží vůle je alternativa k obětní (kultické) praxi. Život 
podle Boží vůle je alternativa k náboženství. 

Žalmista může činit, v čem má Bůh zalíbení proto, že má sobě zdroj tohoto počínání. 
Tím je „Tóra Tvoje“ (Ž 40,9). Výraz „Tóra“ znamená ukazatel či učení (nikoli zákon) 
a označuje Hospodinovy výroky. Tím je žalmista řízen, z toho žije a pak žije 
v souladu s Bohem. A je-li Boží vůlí „Tóra Tvoje“, pak žít podle Boží vůle znamená žít 
podle Hospodinovy „Tóry“. Pak tedy žalmista vykonává to, co je Bohu milé. Žalmista 
je ovlivňován, ovládán zevnitř Hospodinovými výroky.  

Ž 40,7-9 je citován v listu Židům. Autor listu citovaný text vykládá tímto způsobem:  
a) připisuje tato slova Ježíši Kristu; 
b) opakováním vyzdvihuje dvě věty. První zní: „Když napřed říká: Oběti a obětní dary 
a celopaly a oběti za hřích jsi nechtěl ani se ti nelíbily – tedy ty, které se obětují podle 
Zákona“ (Žd 10,8; ČSP). Nebo: „Předně říká: ... nenašel jsi v nich zalíbení“ (ČEP). Druhá 
věta zní: „potom řekl: Hle, tu jsem, abych vykonal (Bože) tvou vůli“ (Žd 10,9; ČSP). Na 
toto sdělení výslovně naráží Ježíš a v Novém zákoně jsou uvedeny tři Ježíšovy citace 
tohoto výroku (Mt 26,39.42; J 6,38); 
c)  upozorňuje na to, v jakém pořadí jsou řečeny: „když napřed říká ... potom řekl“ (Žd 
10,8.9; ČSP), aby z toho mohl vyvodit své zjištění. Pořadím vyjadřuje jejich 
důležitost; 
d) vkládá dvě interpretační vysvětlivky pro zdůraznění: „ani se ti nelíbily – tedy ty, 
které se obětují podle Zákona“ (Žd 10,8; ČSP); 
e) vyvozuje z toho závažné zjištění: „to první ruší, aby ustanovil to druhé. V této vůli 
jsme posvěceni skrze oběť těla Ježíše Krista jednou provždy“ (Žd 10,9-10; ČSP). To 
první, co je zrušeno, je náboženský mechanismus obětního rituálu (nikoli 
Hospodinův výrok). Křesťana neovládají neosobní pravidla kultických zákonů, ale 
živý Bůh. Je to proto, že „oběti ... nemohou nikdy dokonale očistit ty, kdo s nimi 
přicházejí“ Žd 10,1; ČEP), „je nemožné, aby krev býků a kozlů odstraňovala hříchy“. To 
druhé, co je nastoleno, je: život podle Hospodinovy vůle. Ten, kdo koná Boží vůli (tj. 
předně Ježíš Kristus), „ruší prvé, aby ustanovil druhé“. Vše se odvíjí od dvou 
Hospodinových výroků, které cituje Ježíš: „Milosrdenství chci, ne oběť“ (1 S 15,22; Mt 
9,13; 12,7; ČSP); „Neboť já mám zalíbení v milosrdenství, ne v obětech, poznání Boha 
jsem si oblíbil víc, než zápalné oběti“ (Oz 6,6; ČSP); 
f) doplňuje: ne všechny oběti ztratily smysl a účinnost. Jedna smysl má: ta, kterou 
přinese svitkem ohlášený, přicházející postava (Ž 40,8), která k tomuto účelu 
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dostala „tělo“. Bůh tedy přijímá jako oběť to, když mu jím vyvolený člověk odevzdá 
to, co mu Bůh předtím dal („tělo“), tj. sebe sama (srov. Ř 12,1).  

Autor listu Židům podává jen výklad, jejž nelze klást na stejnou úroveň 
s Hospodinovými výroky o obětech. Je ovšem pozoruhodné, jakou váhu připisuje 
septuagintnímu znění (alexandrijskému překladu) Starého zákona (odtud je věta 
„tělo připravil jsi mi“). Pro něj je to Bible, a tak s tím pracuje jako s kanonickým 
textem, který má autoritu. Hebrejskému textu Tanachu nevěnuje pozornost. 
Naslouchání Bohu a plnění Jeho vůle je to, co je důležitější než náboženství.  

Amen 
 

Lk 5,12-16 
Kázání Praha Krč 10.12.2022, - Jiří Beneš 

Ž 119,33-36.112.127-128 
Nevíme, jaké to bylo město ani proč Ježíš do tohoto města šel. Kvůli těmto údajům 
se příběh nevypráví. A ani Matouš ani Marek žádné město nezmiňují. Matouš jen 
zmíní, že tam bylo hodně lidí, což zřejmě Lukáš vyjádří zmínkou o tom, že se událost 
odehrává ve městě. 

Důležité je samotné setkání. Jen Lukáš řekne, že muž byl „plný malomocenství“. 
Vyjádří tím, že nemoc byla v pokročilém stadiu. Možná tím ale naráží na zvláštní 
zmínku v Hospodinově výroku o malomocenství, která zní: „jestliže malomocenství 
už pokrylo celé tělo, prohlásí postiženého“ kněz „za čistého. Zbělel celý, je čistý“ (3 Moj 
13,13). Tím výrazněji pak vynikne zázrak, který se stal.  

Lukáš a Matouš uvedou, že malomocný před Ježíšem padnul „na zem“ (Mt 8,2), „na 
tvář“ (Lk 5,12). Tím gestem dává Ježíšovi malomocný najevo, za koho jej považuje: 
za svého velitele, jehož slovu se chce podřizovat. Dává se Ježíšovi zcela k dispozici, 
odevzdává se mu ještě dříve, než promluví. Marek uvede, že byl „na kolenou“ (M 
1,40). 

Všichni tři evangelisté shodně citují žádost malomocného: „Pane, jestliže chceš, 
můžeš mě očistit“. Oslovením „Pane“ malomocný vyjadřuje totéž, co vyjádřil gestem 
(pádem na zem). Malomocný ví, kdo je tady Pánem. Ale nic mu nenařizuje: „chceš-li, 
můžeš“ znamená: záleží na Tobě, já jsem připraven. Nic si neprosazuji. Nebo: přeji si, 
aby to bylo, jak Ty chceš, nikoli jak chci já. Říká vlastně totéž, co my v modlitbě Páně: 
„buď vůle Tvá“. Malomocný dává Ježíšovi prostor a tím současně dává najevo ochotu 
podřídit se i tomu, že Ježíš nebude chtít a nebude moci jej očistit. Je to prostě jenom 
na Ježíšovi. A všichni to vidí. A Ježíš ví, že malomocný je připraven akceptovat 
jakýkoliv projev Ježíšovy vůle a podřídit se mu. To malomocní, s nimiž se Ježíš setká 
později, mu pokyn dají: „smiluj se nad námi!“ (Lk 17,13). 

Všichni tři evangelisté zcela shodně uvádějí Ježíšovu reakci: na gesto odpovídá 
gestem, na slova slovy. Chová se jako Pán, který přijímá gesto vojáka, který se mu 
podřizuje: vztažením ruky mu vrací život. A když promluví, vyjádří, že chce a co chce. 
Malomocný umožnil Ježíšovi projevit se, vyjádřit svou vůli. 

Ježíš se malomocného dotkne, promluví a stane se to, co Ježíš řekne: Ježíš 
malomocného uzdraví jedním slovem, uzdraví jej pouhým slovem. Jeho slovo má 
obrovskou moc a to, co Ježíš řekne, to se také děje, okamžitě se to stane. Všichni vidí, 
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že Ježíš jedná slovem stejně jako Bůh při stvoření světa. Lukáš řkne obecně: 
„malomocenství se ztratilo“. Ale Matouš s Markem pro popis následků použití trpný 
rod: „byl očištěn“ (Mt 8,3; M 1,42). Trpným rodem se nepřímo vyjádří, že jej očistil 
Bůh, který je zde přítomen, ale jedná skrytě.  

Vše se událo před očima přihlížejících. Matouš dokonce výslovně uvede „velký 
zástup“ (Mt 8,1). Lidé to vidí a slyší. Hned je to veřejně známé. Jaký smysl tedy má 
zakazovat uzdravenému o tom mluvit, když „zvěst o něm se šířila stále víc a scházely 
se k němu celé zástupy, aby ho slyšely a byly uzdravovány ze svých nemocí“ (Lk 5,15)? 
Chtěl to Ježíš utajit? To, co se již samo šíří, přece nelze utajit? Navíc: všichni přece 
vidí, aniž by o tom onen člověk vůbec promluvil, že malomocný je nyní čistý.  

Jenže zde asi šlo o něco jiného: „přikázal mu, aby nikomu nic neříkal“ (Lk 5,14). Boží 
čin se má stát známý svou vlastní vahou, nikoli pomocí reklamy zúčastněných lidí: 
ostatní mají zázrak vidět, nikoli o něm slyšet. Mají vidět Ježíšovo slovo, nikoli slyšet 
slova lidská. Ale lze vůbec očištěnému člověku zabránit, aby tento zázrak nesdílel? 
Řekneme si, že možná neměl nic říkat jen po určitou omezenou dobu, možná neměl 
mluvit, dokud se neukáže knězi. Lukáš nezmiňuje, že by o tom očištěný mluvil. Ani 
neříká, že o tom nemluvil. Marek ovšem uvádí, že malomocný „mnoho o tom vyprávěl 
a rozhlašoval, takže Ježíš už nemohl vejít do města, ale zůstával venku na opuštěných 
místech“ (M 1,45). Reklama tedy Ježíše ze společnosti vyhnala. A ukázalo se, že 
člověk není schopen realizovat ani jednoduché Ježíšovy příkazy – je nad jeho síly o 
tom nemluvit.  

Všichni tři evangelisté zcela shodně uvádějí Ježíšův pokyn, aby se malomocný ukázal 
knězi, obětoval a plnil, co Mojžíš přikázal (Lk 5,14; Mt 8,4; M 1,44). U následujícího 
setkání s malomocnými, je tento pokyn uveden ještě před očištěním a očištění 
nastává až při plnění Ježíšova pokynu (Lk 17,14). To je správný, protože 
Hospodinem nařízený postup. V našem příběhu je Ježíš postaven do role kněze. On 
ale kněze nechce obcházet a ani nechce, aby si jeho okolí myslelo, že lze obcházet 
Hospodinova nařízení. Nelze. Je třeba se řídit tím, co Bůh řekl, je třeba plnit 
Hospodinova nařízení. To znamená, je třeba žít v souladu s Bohem. Ježíš nepřišel 
Hospodinova nařízení ani zrušit, ani zlehčit. On se jimi řídí a své posluchače k tomu 
vede. Co Bůh řekl, stále platí. S Ježíšem nepřichází žádná cochcárna, Ježíš ze svých 
posluchačů nevyrábí svévolníky.  

Tímto pokynem tedy Ježíš uvádí malomocného do souladu s Bohem a uzdravuje tak 
nejen jeho tělo, ale i vztah s Bohem. Vždyť malomocný věděl, co má jako malomocný 
dělat, že má plnit Hospodinova nařízení, tj. nejprve se ukázat knězi a přinést oběť. 
To, že to neudělal a šel za Ježíšem, možná nebylo zcela dobře. To, že to neudělal a byl 
uzdraven, neznamená, že to udělat nemusí. Musí Hospodinova nařízení plnit. Musí 
komunikovat s Bohem tím, že bude žít podle toho, co Bůh říká. To se musel naučit. I 
v našem životě tedy nejde pouze o uzdravení, o očištění od malomocenství, ale o 
vrácení se k životu podle Hospodinových nařízení, podle Hospodinových slov a 
podle Jeho vůle.  

Všichni tři evangelisté zcela shodně uvádějí, proč bylo třeba vykonat tento Ježíšův 
pokyn: „jim na svědectví“. Tedy těm, kdo jsou okolo. Nejen malomocní, ale všichni 
ostatní diváci i my, kdo tomuto příběhu nasloucháme, jej máme vnímat jako 



27 

 

svědectví o Ježíšovi. Svědectví o tom, že Ježíš je poslušný, pečlivě dbá Božích slov a 
žije v souladu s Hospodinovými nařízeními. A současně to pro nás má být lekce, z níž 
se máme učit stále věnovat pozornost tomu, co Bůh říká a uvést s tím svůj život do 
souladu. Že to zaznělo a že to malomocný učinil je pro nás svědectvím, že je to velmi 
důležitá věc (událost uzdravení malomocného tím vrcholí – kulminuje), že se to má 
takto dělat i dnes, přestože neobětujeme. 

Amen. 
 

UZDRAVENÍ OCHRNUTÉHO  (Lk 5,17-26.) 
Kázání 14.1.2023 - Jiří Beneš 

 

Tento čin je shodně zaznamenán jako událost z počátku Ježíšova působení všemi 
třemi synoptickými evangelisty (M 2,2-12; Mt 9,1-8). Když ji ani jeden evangelista 
nepominul a když jejich svědectví je téměř shodné, muselo jít o velice výrazné a 
významné dění. 

My dění sledujeme z určitého odstupu, abychom si všimli, v čem spočívalo Ježíšovo 
učení: nespočívalo v předávání nových, osvěžujících, zajímavých či fascinujících 
informací. Ježíš svým žákům ani neposkytoval platformu k tomu, aby diskutovali 
nebo aby se pohádali. Když totiž Ježíš učil, znamená to, že nejen mluvil, ale také 
jednal. Když učil, něco se dělo, a to nejen na jevišti, ale také v hledišti. Na jevišti je 
uzdravený člověk, který oslavuje Boha a v hledišti jsou užaslí lidé, kteří také oslavují 
Boha (Lk 5,25-26). To znamená, že Ježíš svým učením strhnul své posluchače a 
diváky k bohoslužbě. Ale nejen to: ti, kdo na vše jen koukali z hlediště, těch se něco 
podstatného dotklo: prozřeli. 

Co se to vlastně stalo? Co vyvolalo posun v názorech? Co probudilo oslavu Boha, tj. 
bohoslužbu? Co vyvolalo změnu myšlení a změnu života chromého člověka? Slovo 
vyslovené člověkem, který se jmenuje Ježíš Kristus. Nikdo jiný taková slova 
nedokáže vyslovovat. A tam, kde je vyslovuje Ježíš, tam se něco děje. A my jsme nyní 
při bohoslužbě v silovém poli těchto slov. Jsme zde proto, abychom se těmto slovům 
otvírali, abychom je do sebe pouštěli a nechali je na sebe působil. Nejsme zde proto, 
abychom se dozvěděli něco nového, abychom měli nový zážitek, ale aby nás Ježíšova 
slova mohla ovlivňovat – proměňovat. 

Celé představení je zinscenováno takto: divadlem je neznámý příbytek, dům. Uvnitř 
je pomyslné hlediště a v něm sedí privilegovaná společnost. Elita židovského národa 
pozoruje dění na scéně. Tito intelektuálové jsou obklopeni zástupem potřebných, 
kteří ovšem nepřišli sledovat divadelní představení, jako jejich učitelé, ale kteří si 
tam přišli za Ježíšem pro pomoc. Lidí tam bylo tolik, že nebylo k hnutí. Uvnitř na 
jevišti je Ježíš, který učí a uzdravuje současně. To znamená, že jeho slova zde nejen 
znějí, ale také se dějí (Lk 5,17). Ježíš je vidět a Lukáš nás ještě upozorňuje na 
přítomnost neviditelného Boha, jehož nazývá „moc Pána“. Ovšem jediný, kdo o 
přítomnosti neviditelného „Pána“ v této chvíli ví, je pouze Ježíš. Všimněte si ale, že 
Ježíš není onou „mocí Pána“. 

Náhle dochází k velkému rozruchu. Někdo je ve frontě na uzdravení velmi 
netrpělivý, někam spěchá a pokouší se ostatní předbíhat. Na předbíhání jsou ti, kdo 
čekají ve frontě nebo v koloně velmi citliví. Ale ti, kdo zde mají naspěch, se na nic 
neohlížejí. Jsou vytrvalí a ve své vynalézavosti se nezastaví před ničím: rozeberou 
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svému sousedovi střechu, aby se mohli dostat na řadu jako první. Předběhli ostatní, 
natlačili se před ně a zanechali po sobě velkou škodu, protože oni přece mají 
přednost. Jejich záležitost je přece důležitější, než ostatních trpělivých a pokorných 
čekatelů. Tak o sobě uvažují. Jak je ale možné, že jim takové agresivní chování u 
Ježíše prošlo? Co to vysílá za zprávu všem, kdo jsou tohoto dění účastni? Jak to, že se 
Ježíš nezastal těch, kdo neumějí být agresivní? Znamená to snad, že člověk musí být 
i v duchovním životě agresivním sobcem, který půjde za svým a bude přitom 
bezohledně předbíhat ostatní, protože si myslí, že jeho záležitosti mají prioritu, že je 
on sám důležitější? To i v Boží blízkosti funguje volná soutěž, zákon silnějšího a 
vítězit může ten, kdo je drzejší a bezohlednější?  

Všichni tři evangelisté unisono hodnotí počínání těch, kdo se do Ježíšovy blízkosti 
násilím vlomili, jako „víru“. My bychom řekli, že to bagatelizují. Ani nezmiňují, že by 
to někomu, kdo tam čekali, vadilo, že by se tomu bránil. Možná byli skutečně všichni 
ostatní slušní a trpěliví a dovolili jim to i s rizikem, že se na ně nedostane řada. Ale 
vydávat takové domáhání se svého, předbíhání ostatních a vynucování si pozornosti 
pro sebe za „víru“, to je silné kafé, tvrdé sousto. Byť na jejich omluvu se sluší 
připomenout, že oni tam nejsou kvůli sobě, nýbrž kvůli člověku, který by se před 
Ježíše bez jejich pomoci vůbec nedostal. 

Průnik spěchajících z hlediště na jeviště se tedy zdařil a když opadly emoce, zazněla 
slova, která zase rozbouřila jiné emoce. Iniciativu přebírá Ježíš a jde hned k věci. 
Vůbec se nezabývá nosiči nosítek. Na nic se neptá. Nenapomíná. Rozumí. Ví, proč 
přišli a ví, co se od něj čeká. Ví přesně, kde je problém, co je třeba říci a co udělat. Oni 
jej o nic nežádají. Jen před Ježíše přinesli ochrnutého. Beze slov. Proto i Ježíš řekne 
jen to, co je nezbytné. A nezbytné je vyhlásit odpuštění hříchů. A Ježíš to řekne 
navzdory tomu, že si nosiči evidentně přišli pro uzdravení.  

Všimněte si, že Ježíš zde neodpouští, ale oznamuje pomocí trpného rodu, že hříchy 
ochrnutého „jsou odpuštěny“ (Lk 5,20 a znovu v 5,23). To znamená: Bůh již odpustil 
a nosiči přišli s ochrnutým jen proto, aby se o tom dozvěděli. Možná, kdyby Ježíšova 
slova nezvedla emoce vševědoucích mistrů, by na uzdravení ani nedošlo.  

Ježíš dvakrát vyhlásí neboli zjeví odpuštění hříchů. On je jediný, kdo to ví. 
Intelektuální elita teologů, která vše jen sleduje a hodnotí z přítmí hlediště slyší 
ovšem něco jiného, než bylo řečeno: slyší jen to, co chtějí slyšet (Lk 5,21). Ježíš však 
neřekl: odpouštím ti hřích. Pouze vyhlásil, že hříchy odpustil Bůh! Tak proti čemu 
vlastně protestují? Nikoli proti realitě, ale proti představám, které mají ve své hlavě. 
Proti tomu, co u Ježíše předpokládají. Náboženští lidé totiž žijí hlavně svými 
představami, teology nevyjímaje. 

Ježíš do nich ovšem vidí a jejich myšlenky zná. Jenže Ježíš zná (slyší) jinak, než lidé 
a také vidí jinak než lidé. Již předtím Ježíšovi Lukáš řekl, že viděl víru. Pro Ježíše je 
víra vidět, zatímco pro nás je obvykle jen slyšet. A když Ježíš nyní slyší (doslova zná) 
jejich myšlenky, reaguje (Lk 5,22-23) dvěma otázkami. Jimi se je nesnaží zahanbit, 
usvědčit, ale pokouší se je přimět k jinému způsobu přemýšlení. Všimněte si, že Ježíš 
tyto teology – intelektuály neodmítá, ani je neodsuzuje. Naopak. Snaží se je někam 
posunout, na něco je upozornit, k něčemu je přivést. 
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My Ježíšovy otázky také slyšíme a také se můžeme pokusit na ně odpovědět. Víme 
tedy o sobě, jak přemýšlíme my? Myslíme si, že je snadnější mluvit, než jednat? Nebo 
že lze říkat cokoli?  

Druhá Ježíšova otázka ovšem naznačuje, že vyhlásit odpuštění může jenom ten, 
jehož slova mají moc. Tedy ten, kdo může říci: „vstaň a choď!“ (Lk 5,23). Nelze jen 
vydávat zvuky, které nejsou kryty činy, jednáním. Ale v tomto okamžiku se stane 
něco zcela mimořádného. Ježíš přehodí výhybku jejich i našeho uvažování a vstoupí 
do děje v jiné roli: v roli hlavního aktéra dění. Slova v 5,24 jsou klíčové sdělení celé 
události, protože v tomto okamžiku je slyšet Bůh. Nyní jako by Ježíš zmizel ze scény 
(schoval se za „Syna člověka“), aby umožnil promluvit a jednat Bohu. Zazněla totiž 
slova, která se dějí: co Ježíš řekl, to se stalo. Jenže to, že ochrnutý je uzdraven, se 
ovšem neděje kvůli ochrnutému, nýbrž kvůli Bohu. Uzdravení ochrnutého totiž 
zjevuje v „Synu člověka“ Boha. Kvůli tomu měla záležitost ochrnutého přednost, a 
proto jeho nosiči předbíhali ostatní, aniž věděli předem o tom, jak důležité dění 
spouští. Umožnili totiž Bohu zjevit se. Všem v hledišti i na jevišti se ukázalo, že jsou 
v Boží blízkosti a vůbec o tom nevěděli. A ostatním, tj. i nám umožnili nosiči 
ochrnutého zaslechnout, že to, oč v celém dění kolem Ježíše jde, je odpuštění hříchů 
– o něm je totiž v celém dění řeč nejčastěji (čtyřikrát: Lk 5,20.21.23.24). Uzdravení 
je pouze vedlejší produkt a důkaz odpuštění.  

Něco velmi silného a důležitého se stalo. Všechny to zasáhlo, všem to otevřelo oči a 
přitáhlo je to k Bohu. Všechny to podnítilo oslavovat Boha, tj. zapojilo je to do 
bohoslužby, ale nikdo tomu nerozuměl (Lk 5,26). Všichni vidí, že chromý chodí. 
Všichni proto vědí, že mu Bůh skutečně hříchy odpustil. A všichni navíc slyšeli, že 
tím, kdo odpouští hříchy, je „Syn člověka“, jehož mají před sebou. Ale neumí to 
zpracovat. Mohou tomu pouze věřit. Mohou důvěřovat tomu, co Ježíš řekl a potvrdil 
skutkem. A když tomu budeme spolu s nimi důvěřovat i my, můžeme to projevit. 
Můžeme mu svou důvěru vyjádřit: Děkujeme, Pane Ježíši, že máš moc odpouštět 
hříchy. Ty je můžeš odpustit i nám. Věříme Ti.  

Amen 
 

JEŽÍŠŮV PROGRAM 
Kázání 28.1.2023 Praha Smíchov – Jiří Beneš 

Lk 4,1-13 
Lukáš uvádí, že dospělý Ježíš vstoupil do veřejného prostoru, když „mu bylo asi třicet 
let“ (Lk 3,23). To první, co se o něm dozvíme je, že „se modlil a otevřelo se nebe a 
Duch svatý sestoupil na něj ... a z nebe se ozval hlas: Ty jsi můj milovaný Syn, tebe 
jsem si vyvolil“ (Lk 3,21-22). Boží Syn se tedy modlí a je pod vlivem Ducha svatého. 
Je v moci Ducha, to znamená, že je Duchem svatým řízen. Je Ducha svatého plný a je 
Duchem veden (Lk 4,1). Našeho Pána vodí Duch jako loutkovodič vodí loutku a náš 
Pán se takto vodit a ovládat nechá. Nechá o sobě rozhodovat Ducha. A tato loutka 
Ducha svatého je vzápětí po Hospodinově výroku vystavena ďábelskému pokušení, 
které zní: nebuď loutkou! Rozhoduj se sám podle své svobodné vůle! Vezmi řízení 
svého života do svých rukou.  
 



30 

 

Lukáš to popisuje takto: „Duch Ježíše vodí“ a „vodí jej po poušti“ (Lk 4,1). A během 
tohoto vodění zazní třikrát slova postavy, která je řecky označena „ďábel“, což česky 
znamená „pomlouvač, žalobce, rozvraceč“. Od ní slyší Ježíš postupně tři podněty:  

a) dolož, že jsi Boží Syn a proměň kameny v jídlo. Tedy dokaž, že to, cos 
slyšel, byl Boží hlas a že Bůh má pravdu. Na adresu toho, kdo se nyní staví do role 
Ježíšova velitele hodlajícího určovat chování a jednání Božího Syna, pronese Ježíš 
později: je to „vrah od počátku a nestál v pravdě, poněvadž v něm pravda není. Když 
mluví, nemůže jinak než lhát, protože je lhář a otec lži“ (J 8,44). Proto Ježíš lháři nic 
nedokazuje;  

b) budeš mít moc a slávu, když se mi podřídíš. Jenže Ježíš ví, že moc má a 
může dávat jen Pán Bůh, nikoli ďábel. A Ježíš se nebude lháři klanět (Lk 4,6-7). 
Klanět se totiž znamená: dávat se někomu zcela k dispozici. Zcela mu odevzdat svůj 
život a být v jeho ruce tak, jako je tomu u loutky. Klanět se znamená stát se loutkou, 
delegovat moc nad sebou tomu, kdo je mým Pánem. A Ježíšovým Pánem, který jej 
vodí jako loutku, je Duch svatý. To se nebude měnit. A proto jediný, kdo má právo 
pronést „je mi dána veškerá moc na nebi a na zemi“ (Mt 28,18) je Ježíš;  

c) dolož, že jsi Boží Syn a otestuj pravdivost toho, co je ve Starém zákoně 
psáno. Jenže Ježíš Pánu Bohu důvěřuje a ten, kdo věří přece nebude pravdivost a 
platnost Božích slov, tedy spolehlivost toho, co je psáno (Lk 4,10) testovat, ani 
dokazovat. Lhář přece nebude určovat, co Ježíš má dělat a Ježíš se jeho návrhům 
nehodlá věnovat. Jakkoli chce ďábel – lhář upoutat Ježíšovu pozornost, Ježíše 
lhářova slova nezajímají. Nepodlehne pokušení zabývat se tím, co říká. Nebere jej 
vážně. Nediskutuje s ním, nepřesvědčuje jej, nehájí se. Ježíše zajímá něco úplně 
jiného. Ježíš nemá zájem o moc a slávu. Ježíš nechce mít. Ježíš ví, komu podléhá a 
komu nepodléhá. Ježíš se nechává vodit Duchem jako loutka, zatímco lhář chce velet, 
chce Ježíše řídit, úkolovat. Tím se obě postavy liší. 
 

Když nyní víme, co Ježíše nezajímá, je dobré si všimnout, co jej naopak velmi zajímá. 
To se ukáže ze slov, která Ježíš pronáší. Ježíš totiž ďáblovi třikrát cituje ze své Bible, 
kterou my křesťané dnes nazýváme Starý zákon. Lhář sice z Bible cituje také, ale jen 
proto, aby pomocí této citace Ježíšem manipuloval, tj. přesvědčil jej něco učinit. Lhář 
Bibli zneužívá (Lk 4,9-11). To Ježíš odmítá a Bibli užívá úplně jinak: on se Starým 
zákonem brání a Starým zákonem čelí ďáblovým slovům. On s ďáblem nemluví, 
nebaví se s ním, ale vystavuje jej Starému zákonu, konfrontuje jej se Starým 
zákonem. Ježíšovou odpovědí jsou slova Starého zákona. To je důležité zjištění: Ježíš 
za sebe nechává mluvit Starý zákon. Ustupuje do pozadí, aby mohl zaznít Starým 
zákon. Lhář neslyší Ježíše, ale Starý zákon. 
 

A tak to důležité, co má znít, co má slyšet lhář a co s ním slyšíme i my, je Starý zákon. 
Z Ježíšových úst k nám zní Starý zákon. To znamená, že Ježíš Starý zákon zná a bere 
to, co je tam psáno tak vážně, že to nadřazuje vlastním názorům a podřizuje tomu 
svůj život. Ale nejde o papír, o písmena. Ježíš totiž své citace Starého zákona uvádí 
třikrát trpným rodem „je psáno“. Na koho obvykle trpné rody v Bibli ukazují? Kdo 
stojí v pozadí toho, že Starý zákon existuje? Bůh. Ježíš tedy citací Starého zákona 
nepřímo upozorňuje a odkazuje na skrytého Pána Boha. Dává tak najevo, komu 
hodlá věnovat svou pozornost, do koho bude investovat svůj zájem, koho bude brát 
vážně, kým se nechá řídit a vodit jako loutka, čí slova pro něj mají váhu. 
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Starý zákon je tedy Ježíšův program a kontext jeho života. A co je velmi zajímavé, 
Starý zákon pro Ježíše není pouhá kniha. Zvěst Starého zákona má Ježíš v sobě, Starý 
zákon tvoří obsah jeho mysli, Starý zákon existuje v jeho pamětí. On Starým 
zákonem žije, on se Starým zákonem řídí. Ježíš je pod vlivem Starého zákona, 
protože tak je pod vlivem Pána Boha. Pro Ježíše to ovšem není žádný Starý zákon, 
jako je tomu pro nás. Pro Ježíše není to, čím se řídí ani staré, ani to není zákon. Není 
to pro něj starodávný či zastaralý soubor zákazů. Toto pohrdavé označení dali 
Ježíšově Bibli později křesťané, kteří se tak od tohoto textu chtěli distancovat jako 
od starého a tedy nemoderního, přežitého reliktu židovské tradice. Pro křesťany 
tato kniha představovala mrtvý text a pro mnohé dosud představuje jen zákony, 
tedy zákazy vyjadřující omezování svobody a zprávy o krutostech. Proto označili 
tento soubor textů hanlivým pojmenováním, které v podstatě mělo od jeho užívání 
odrazovat. Pro Ježíše to však byla slova života, která měl ve veliké úctě a nikdy  je 
nezlehčil, ani nezpochybnil. 
 

A odkud že Ježíš vlastně citoval? Všechna slova, která připomněl, jsou v Páté knize 
Mojžíšově. Ta na rozdíl od Třetí knihy Mojžíšovy, není sbírkou Hospodinových 
výroků, ale závěrečnou Mojžíšovou řečí před tím, než umřel. Mojžíš byl podobně 
jako Ježíš Božímu slovu soustavně vystavován, byl podobně jako Ježíš Božího slova 
tak plný, že lidé, kteří mu naslouchali, neuměli rozlišit, zda slyší Mojžíše nebo Boha. 
Bůh totiž skrze Mojžíše mluvil tak, jako mluvil skrze Ježíše. Mojžíšova slova, která 
Ježíš vyslovil, ovšem nepředstavují zaklínadlo na odhánění démonů či zlých duchů, 
ale jádro, základ Ježíšova programu.  
 

První Ježíšem uvedenou citaci tvoří Hospodinův výrok v 5 Moj 8,1-6. V něm zazní, že 
člověk nežije z chleba, ale z Hospodinova slova, tj. „žije vším, co vychází z 
Hospodinových úst“. To je metafora, která je v uvedeném textu poměrně dobře 
vysvětlena. Žít znamená bedlivě dodržovat, připomínat si, dbát na přikázání (to je 
uvedeno dvakrát: 5 Moj 8,2.6 a znovu v 6,17). A Ježíš „žije vším, co vychází z 
Hospodinových úst“. Proto pro něj ďáblova slova nemají žádný význam.  
 

Ježíšův program má ovšem tři body. Druhý bod jeho programu zní: klanět se Bohu a 
uctívat jej, což znamená odevzdávat se mu, věnovat se mu, nezapomínat na něj, bát 
se jej, sloužit mu (5 Moj 6,12-13). A třetí bod: netestovat Pána Boha (5 Moj 6,16) 
znamená: důvěřovat mu a neprovokovat jej. Tím, že Ježíšovy odpovědi ďáblovi 
slyšíme i my, víme, na čem mu záleželo. Když Ježíš cituje slova ze Starého zákona, 
pak vyzdvihuje, čím je jeho myšlení utvářeno. Nepřímo nás tak navádí, čím má být 
naplněna i naše mysl, čím se máme řídit, co nás má určovat a čím máme být jako 
loutky, stejně jako On vedeni: „vším, co vychází z Hospodinových úst“. Pak na Pána 
Boha nezapomeneme, budeme mu sloužit a nebudeme jej provokovat.  

Amen 
 

PODOBENSTVÍ O ZLÝCH VINAŘÍCH  
Kázání – br. Jiří Beneš 

Lk 20,9-19 

Ježíš vypráví příběh a podle Matouše jej nazval „podobenství“ (Mt 21,33). U Marka a 
Lukáše takto literární žánr označili sami evangelisté. Když se řekne „podobenství“, 
nemá to znamenat: to je jenom tak jako. Nemá to nijak oslabit ani věrohodnost, ani 
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reálnost, skutečnost, pravdivost a autenticitu Ježíšova příběhu. Spíš to znamená, 
abychom byli připraveni na to, že se nás tento příběh může dotknout, že se v něm 
někde budeme moci třeba najít a že Ježíšův příběh bude mít přesah. Je-li to 
„podobenství“, pak nám to nesmí jen prosvištět kolem uší. Některé z Ježíšových 
posluchačů dokonce „podobenství“ zabolelo. 

O čem Ježíš vypráví a proč to dělá? Co chce říci? O kom bude mluvit? O sobě? O Bohu? 
O Božím lidu, a tedy o nás? Pravděpodobně o všech dohromady.  

V „podobenství“ jsou: Majitel „vinice“, „vinaři“, „vinice“, „služebníci“ a „syn“. Vzhledem 
k tomu, že nedlouho po vyprávění tohoto příběhu Ježíš umře, pak „syn“ v příběhu 
ukazuje na Ježíše. To znamená, že Majitel „vinice“ je Otec, tedy Bůh. A vzhledem 
k tomu, že se velekněží a farizeové naštvali, pak se jich dotknul úděl nájemců vinice. 
Poznali se ve „vinařích“ . Ze Starého zákona víme, že „vinice“ je Boží lid (Izrael – Ž 80; 
Iz 5). Kdo ale jsou „služebníci“ posílaní Bohem, aby převzali Boží „díl úrody“ (Mt 
21,34), tj. „podíl z výnosu vinice“ (Lk 5,10; M 12,2)? A kolik jich vlastně bylo? Podle 
Lukáše byli tři. Podle Marka „mnoho jiných“ (M 125). Podle Matouše to byly blíže 
neurčené dvě skupiny „služebníků“. „Služebníci“ nejsou proroci, protože „služebníci“ 
měli něco z „vinice“ odnést a odevzdat to Bohu. Proroci naopak něco do „vinice“ 
přinášeli.  

A co to vlastně je „díl úrody“ či „podíl z výnosu vinice“? Co to je za plody, které „vinice“ 
vyprodukovala, ale „vinaři“ je nepředali tomu, komu náleží? To vypadá na prvotiny, 
které Bohu patří, ale může jít i o metaforu, např. o finanční prostředky, jako např. 
desátky. Nebo něco jako ovoce Ducha? Nebo jsou to třeba přímluvné modlitby? Nebo 
prvorození lidé? Možná měli Bohu vrátit jeho „služebníky“, které k nim poslal a které 
oni zabili. Co tedy Pánu Bohu jeho „vinaři“ dluží? Pán Bůh něco postrádá, chce to, 
nedostává se mu toho a my přesně z „podobenství“ nevíme, co to je, jak máme na 
„podobenství“ reagovat. To krajně znejišťuje nás, kdo „podobenství“ slyšíme. A to je 
bod, jímž nám „podobenství“ vstupuje do života, nemile se nás dotýká. 

Majitel „vinice“ si sám říká o to, co je jeho. To je důležité. A říká to „služebníkům“ – ti 
vědí, oč jde. Majiteli „vinice“ je tedy třeba naslouchat a „služebníky“ nechat pracovat. 
Oni jsou posláni, aby „vinařům“ odebrali a Majiteli „vinice“ přinesli a předali. A oni 
přinesli jen své rán. Kdo ale vlastně jsou ti „služebníci“? A jak vůbec máme 
„podobenství“ číst my? 

„Služebníci“ vyslaní Bohem, aby vybrali „díl úrody“ či „podíl z výnosu vinice“ a 
odevzdali to Bohu, jsou oběti „vinařů“: „Vinaři služebníky zbili, zneuctili, poslali zpět 
s prázdnou, zbili do krve a vyhnali“, říká Lukáš. Marek ještě dodává: „zpolíčkovali a 
zabili“. A Matouš přidává: „ukamenovali“. Jsou to tedy mučedníci a předchůdci 
„Syna“. 

„Vinaři“ jsou protikladem „služebníků“. Jim Bůh něco svěřil a oni to začali považovat 
za svůj majetek. Když jsou vyzvání, odmítají mu to vydat, nechtějí se vlastněného 
vzdát, chtějí si vše nechat. Nechtějí vrátit Bohu, co je Jeho. A likvidují všechny, které 
k nim Bůh posílá. „Vinaři“ tedy také dobře ví, co Bohu patří, pro co si posílá a co mu 
mají dát: je to něco z „vinice“.  
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Ale my si zřejmě nemáme prohlížet postavy na scéně. My máme porozumět Majiteli 
„vinice“. Dozvídáme se o něm zvláštní, a ne zcela příjemné informace. Má „syna“, 
založil a vlastní „vinici“ a dává svým zaměstnancům „vinařům“ volnou ruku. To je 
v pořádku. Majitel „vinice“ očekává dvě věci: (a) „díl úrody“ či „podíl z výnosu vinice“ 
(Lk 20,10); (b) ohled vůči „služebníkům“ a „synovi“ (Lk 20,13). Ani jednoho se mu ale 
nedostává. Nedočká se ničeho z toho, co čeká. Překáží mu v tom ti, které obdaroval. 
Na vině se zdá být špatná personální politika Majitele „vinice“. On totiž svou „vinici“ 
pronajal podivným „vinařům“, protože ti zneužijí svého postavení a vzbouří se proti 
majiteli. Majitel „vinice“ je slušný člověk, jenže slušní lidé jsou slabí. Majitel „vinice“ 
proto v souboji se svými zaměstnanci „vinaři“ prohrává. A přichází zřejmě i o své 
věrné a spolehlivé „služebníky“. Nakonec ještě pošle do neštěstí, ba na jistou smrt i 
svého „milovaného syna“. Z toho, jak zachází Majitel „vinice“ s lidskými zdroji, až 
mrazí. A pozor – nejsme na půdě krutého Starého zákona. Majitel „vinice“ je tedy ve 
své misi neúspěšný – nedaří se mu získat, nač má nárok. Naopak – skoro všechno 
ztrácí. Získává jen bolest svých zraněných „služebníků“. A nevinní svým životem platí 
za aroganci a bezohlednost „vinařů“.  

Zobrazuje-li Majitel „vinice“ Boha, pak nás „podobenství“ konfrontuje s obrazem 
Boha, který je pro nás nestravitelný. Zpráva o Majiteli „vinice“ nás oslabuje a je tak 
bolestivá, že ji snad ani nechceme slyšet. My přece chceme Boha úspěšného, který 
má vše pod kontrolou, zvládne všechno, je silný, vítězí a vždycky pomůže. Nikoli 
Boha, jemuž se nedaří, je vůči agresi bezmocný, možná dokonce je nešťastný a 
zoufalý. Jako by byl v koncích a nevěděl kudy kam. Tak to zní z otázky Majitele 
„vinice“, kterou cituje Ježíš: „Co mám dělat?“. Skoro to vypadá, že Majitel „vinice“ je 
naivní, když nasadí svého syna, protože si myslí, že u predátorů („vinařů“) vyvolá 
nějaký ohled či soucit.  

Nevyvolá. Oni mu vůbec nerozumí. Oni jej nepotřebují a nechtějí. Majitel „vinice“ je 
pro ně nepotřebný, nepříjemně dotěrný a překáží. „Vinaře“ Majitel „vinice“ vůbec 
nezajímá. 

„Podobenství“ kulminuje vraždou „syna“. „Vinaři“ nic nepochopili a celou situaci si 
vysvětlí jinak, po svém: Lk 20,14. Vytvořili dezinformaci, blud, lež. Věří lži a podle 
ní se zařídí. Snadno se věří smyšlenkám i dnes. V tom můžeme být „vinařům“ 
podobni, když věříme svým teoriím, svým vysvětlením, svým zdůvodněním, svým 
výkladům a svým interpretacím jako těm, které jsou jediné správné. Jenom náš 
názor je správný, jenom naše víra je pravdivá. Když jsme o své pravdě přesvědčeni, 
stejně jako oni nepřipustíme, že by to mohlo být jinak a že bychom se mohli mýlit. 
„Vinaři“ to nevědí, protože se neptají, nezjišťují, co Bůh vlastně zamýšlel. Oni přece 
mají svůj projekt, ve kterém překáží nejen Majitel „vinice“, ale i jeho „Syn“. A když 
někdo překáží, tak se jej zbaví. 

V tomto okamžiku Ježíš vstoupil do dění, sesynchronizoval svět příběhu se světem 
svým a mluví o sobě. Identifikuje se se „synem“, tedy s obětí. Zná svou budoucnost. 
Předpovídá budoucí události a konfrontuje své posluchače s nelidskostí, které bude 
v náboženském prostředí Božího lidu vystaven. Použije pro to citaci ze žalmu 118. 
„Syn“ je „kámen“ zavržený staviteli. Ale názor stavitelů není důležitý. Naopak: názor 
odborníků je zcela mylný. Experti nerozpoznali, co je důležité a zavrhli to, co je 
nejdůležitější. A my už víme, že to udělali proto, že uvěřili dezinformaci. Mínění 
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expertů je tak moc lživé, že to musí být přesně naopak, než oni to rozhodnou: právě 
proto, že „kámen“ zavrhli, stal se nejdůležitějším.  

Ale tím to nekončí: experti si zavržením „kamene“, tj. popravou „syna“ pod sebou 
odřízli větev (Lk 20,15.18). K tomuto rozhodnutí je přivedla dezinterpretace, tj. 
vysvětlení, kterým si svůj čin zdůvodnili. To je vážné varování: člověk může svým 
alibi překročit všechny hranice a spustit proces s nevratnými následky: „Co s nimi 
udělá pán vinice? Přijde, zahubí ty vinaře a vinici dá jiným“ (Lk 20,16). To byl přece 
důvod, proč museli být vyhubeni původní obyvatele Kenaánu a proč tu zemi dostali 
Izraelci. A víte, co na to řeknou experti? To je kruté. Ten starozákonní Bůh je příliš 
krutý. To v Novém zákoně Bůh nenávidí hřích, ale miluje hříšníka a všechno mu 
odpustí, protože je milosrdný. Jenže, kdo nám tuto větu říká? Ježíš. Kde ji čteme 
napsanou? V Novém zákoně. Za co stojí názor expertů? Jakou hodnotu mají naše 
názory a naše výklady Božího jednání? Neměli bychom si i my již konečně přestat 
hrát na vševědoucí a zahrávat si s Boží vstřícností a vlídností? Neměli bychom se 
přestat rozhodovat podle svých názorů a vysvětlení a začít dbát o to, na čem Pánu 
Bohu záleží? Neměl by Pán Bůh od nás dostat to, co mu náleží, aby se toho nemusel 
doprošovat? 

Pane, ukaž nám, na čem lpíme a co jsme Ti měli odevzdat. Ukaž nám, co je Tvé v našich 
životech a co chceš zpět. Prosíme, abychom měli odvahu odevzdat to, co žádáš. 

Amen  
 

MLUVÍCÍ KMEN UČÍ SVÉ RATOLESTI 
Kázání 4. 2. 2023- Praha Vinohrady – br. Jiří Beneš 

Jan 15,1-11 
Ježíš používá obraz vinného keře a jeho pomocí mluví o sobě, o těch, kteří mu patří 
a o Bohu. A mluví k těm, kteří mu naslouchají. To znamená i k nám, kteří jsme zde 
shromáždění k bohoslužbě a slyšeli jsme jeho řeč.  

Boha zde opakovaně (čtyřikrát) nazývá „můj Otec“ (J 15,1.8-10). Vůči vinnému keři 
má Ježíšův „Otec“ sice roli vinaře (stojí tedy vně keře), ale je k vinnému keři 
připoután nejsilnější možnou vazbou – vazbou synovskou: nejen „kmen“ vinného 
keře, ale i „ratolesti“ jsou vůči „Otci“ v postavení Božího syna. Je to „Otec“ „kmene“ i 
„ratolestí“. „Otec“ jedná, pečuje o vinný keř, zasahuje do „ratolestí“ vinného keře 
řezáním a čištěním větví: „každou mou ratolest, která nenese ovoce, odřezává“. Totéž 
Ježíš popíše znovu, ale trpným rodem: uschlá „ratolest“ bude vyvržena ven (J 15,6; a 
znovu se tímto tématem obírá Pavel v Ř 11,16-24). „Otec“ tedy odřezáváním Ježíšovy 
„ratolesti“ zasahuje do Ježíšova organismu. Ježíš však ujišťuje, že to je způsob, jak 
„Otec“ vůči kmenu projevuje lásku („Otec si mne zamiloval ... zůstávám v jeho lásce“; 
J 15,9.10).  

Hlavní pozornost je ovšem soustředěna na vinný keř. Tento živý organismus je celek, 
tvořený dvěma částmi: „kmenem a ratolestmi“. Nejsou to ovšem dvě samostatné 
části, nýbrž jedna rostlina. „Kmenem“ této rostliny je Ježíš a my jsme „ratolesti“ téže 
rostliny. Vinný keř je tedy Ježíš spolu s námi, resp. my s Ježíšem (variací tohoto 
obrazu je tělo, viz Ef 4,16). Rostlina nemůže žít bez „kmene“, ani bez „ratolestí“ a 
„ratolesti“ nemohou přežít bez „kmene“. Fungování celého organismu a život rostliny 
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ovšem zajišťuje „Vinař“ zvnějšku prořezáváním a odřezáváním. „Vinař“ zasahuje do 
„ratolestí“ a dělá to, co On uzná za vhodné. „Vinař“ je náš „Otec“. 

Záměrem Ježíšovy řeči a cílem „Vinařovy“ péče je „ovoce“: „kmen“ je zde pro 
„ratolesti“ a „ratolesti“ jsou zde pro „ovoce“. Nebují jen tak nazdařbůh. „Ratolesti“ 
musí být užitečné a o to se stará „Vinař“. „Vinař“ je zamilovaný do „kmene“ a „kmen“ 
je zamilovaný do „ratolestí“ (J 15,9). Tato důležitá perspektiva nám zabraňuje 
usuzovat, že je zde popisován developer, jemuž „kmen“ i „ovoce“ slouží k násobení 
jmění. Nesmíme z toho vyvodit, že jsme zde proto, abychom produkovali zisk. 
Ježíšova řeč neobhajuje zrůdnou teologii prosperity. A „Vinař“ není parazit, který 
využívá vinný keř ke zvýšení svého blahobytu. Ani vinný keř není firma generující 
jejímu majiteli zdroj příjmů: „ovoce“ zde totiž nepředstavuje zisk, nýbrž způsob 
oslavování Boha (J 15,8). Oslavování či uctívání Boha je náplň bohoslužby. O tu také 
v obraze vinného keře jde. 

To nejdůležitější, kvůli čemu Ježíš obraz vinného keře (Sýkora i Petrů hovoří o 
podobenství) používá a čemu věnuje největší pozornost, je vztah „ratolestí“ ke 
„kmenu“. Obraz spočívá na dvou skutečnostech: (a) „ratolesti“ jsou pevnou součástí 
„kmene“ a nemohou určovat, zda chtějí být při „kmeni“ nebo nechtějí. To rozhodl a 
určuje „Vinař“; (b) „Kmen“ na své „ratolesti“ mluví a školí je. „Kmen“ je náš učitel a 
pro nás – „ratolesti“ je zdroj našeho života a užitečnosti. Zdrojem našeho života jsou 
Ježíšova slova (J 15,3.7), tj. „přikázání moje“ (J 15,10) a láska (J 15,9). Mluvící „kmen“ 
nás – své „ratolesti“ instruuje o našem chování vůči „kmenu“, od něhož se již 
nemůžeme odpoutat, protože jsme s ním pevně spojeni, jsme k němu přirostlí. Jsme 
zarostlí do „kmene“, jak říkával profesor Kučera.  

Základní pokyn, který od svého „kmene“ slyšíme, zní: „zůstaňte ve mně!“ (J 15,4) ve 
smyslu setrvejte a nechtějte to měnit. Ale my se přece sami nemůžeme od „kmene“ 
oddělit? Proč nám tedy náš učitel – mluvící „kmen“ takový pokyn vůbec dává, když 
je jasné, že „ratolesti“ stejně nic jiného než zůstat, dělat nemohou? Mluvící „kmen“ 
však po nás nevyžaduje jen zůstat, ale zůstat „ve mně“. A tím nás učí myslet stejně, 
jako zenový učitel učí svého žáka dívat se na věci jinak, než byl žák zvyklý. Pokyn 
„zůstaňte ve mně!“ totiž rozbíjí určité myšlenkové vzorce – stereotypy, aby 
vybudoval nové. Je tedy třeba naučit se chtít zůstat v „kmeni“, uvnitř „kmene“. A 
nechtít to měnit. Zvyknout si být v „kmenu“. Nestačí totiž jen být s „kmenem“. Nelze 
už být bez „kmene“. A je absolutně vyloučeno i chtít se od „kmene“ vzdálit. Přání 
„kmene“ je, aby „ratolesti“ zůstaly v něm. Na tom „kmenu“ velmi záleží, neboť o tom 
mluví opakovaně, celkem sedmkrát: „ve mně“ a „v mé lásce“. Všimněte si, že náš učitel 
– mluvící vinný „kmen“, po nás nepožaduje, abychom se do něj snažili dostat. My v 
něm již jsme a on požaduje, abychom tomu věřili, abychom tam zůstali a chtěli 
zůstat. Abychom si tuto skutečnost osvojili a naučili se s tím žít. 

Druhou skutečností, se kterou nás náš učitel – mluvící „kmen“ konfrontuje, abychom 
ji připustili, zvykli si na ni a osvojili si ji, je: „kmen“ je v nás. To jde také nad rámec 
naší schopnosti představit si to a racionálně to zpracovat. Vždyť přece víme, že u 
vinného „kmene“ je „kmen“ vedle „ratolestí“. Zde od nás tedy náš učitel – mluvící 
„kmen“ požaduje, abychom za skutečnost pokládali to, co nám říká a nikoli to, co 
vidíme a s čím máme zkušenost. Mluvící „kmen“ nás tak učí důvěřovat mu navzdory 
svým představám, důvěřovat jeho slovům navzdory svým vědomostem a navzdory 



36 

 

svým zkušenostem. A tím nás vede k tomu, abychom si uvědomili, že jsme na něm 
absolutně závislí a že se bez něho neobejdeme (J 15,5). Ale nejen uvědomili. On chce, 
abychom se s tím smířili a naučili se s tím žít. Proto mají Jeho „slova“ zůstávat v nás 
(J 15,7). Jeho „slova“ mají zůstávat v naší mysli a tvořit základ našeho myšlení. Míza, 
ze které my ratolesti čerpáme energii, jsou slova mluvícího „kmene“.  

Ale tím to nekončí. Jsou-li slova mluvícího „kmene“ v nás a zůstávají-li v nás, pak 
s námi něco dělají: generují „ovoce“ (J 15,5), které slouží k oslavě Boha (J 15,8). Co je 
oním „ovocem“, na kterém „kmen“ spolu s „Vinařem“ společně pracují a které je 
produktem našeho zůstávání v „kmenu“ a slov mluvícího „kmene“ v nás, vyjádří 
mluvící „kmen“ takto: „zůstanete-li ve mně a zůstanou-li má slova ve vás, proste, oč 
chcete, a stane se vám“ (J 15,7). Tímto „ovocem“ je modlitba a my – „ratolesti“ 
sloužíme Bohu a oslavujeme Boha tím, že k Němu a s Ním mluvíme, když jsme 
předtím naslouchali jeho slovům a nasáli je do sebe. 

Druhý pokyn mluvícího „kmene“ tedy zní: „proste!“, neboli „žádejte!“. Tedy mluvte 
k Bohu! Modlete se! Vznášejte na Boha nároky! Požadujte, co potřebujete! To je 
náplň bohoslužby. Bohoslužbu tvoří naše řeč k Bohu, tedy modlitba, kterou v nás 
vyvolala slova mluvícího „kmene“ a skutečnost, že jsme jeho součástí, jsme v něm a 
on je v nás.  

Jen když zůstaneme v něm a on v nás, nezneužijeme modlitbu, tj. neučiníme si z ní 
zdroj své prosperity ani uzdu na Pána Boha, abychom si ho ochočili a naučili ho plnit 
naše požadavky. Mluvící „kmen“ nám nedává kouzelná slůvka, která na Boha 
zaberou a jimiž my vždycky dosáhneme svého. Záměrem není získat a mít, nýbrž 
zůstávat v něm a prosit. Oslavovat Boha a zachovávat jeho přikázání (J 15,8.10). 
Důležité je vystavovat se „Vinaři“, nechat se „vinařem“ a také „slovem“, kterým nás 
mluvící „kmen“ učí (J 15,2.3), čistit. Pro nás – Boží lid je důležité zůstat zarostlí do 
„kmene“. 

 Amen 
Modlitba: „Náš Pane, děkujeme Ti, že jsi vinným kmenem, do něhož jsme zarostlí. 
Děkujeme, že spolu s Tebou je Bůh i naším Otcem. Věříme, že jsme v Tobě a Ty v nás. A 
víme, že bez Tebe nemůžeme nic učinit – sami od sebe nemůžeme nést ovoce. Chceme, 
aby Tvá slova zůstávala v nás a abychom i my zůstávali v Tobě. Chceme spolu s Tebou 
oslavovat Tvého Otce a chceme být Tvými učedníky. Chceme zachovávat Tvá přikázání 
stejně, jako Ty zachováváš přikázání svého a našeho Otce. Chceme zůstávat ve Tvé 
lásce, jako Ty zůstáváš v lásce svého a našeho Otce. Vybízíš nás, abychom prosili, a tak 
nás nyní vyslechni: klademe do Tvých rukou našeho pana prezidenta Pavla. Děkujeme 
za něj. Přijali jsme jej s ulehčením a prosíme za moudrost pro něj. Prosíme Tě také za 
moudrost i pro naši vládu. Dej jim sílu ustát obtíže, které vládnutí v této nesnadné době 
přináší. A prosíme také za naše bratry Ukrajince, kteří procházejí nevýslovným 
utrpením. I za jejich prezidenta a vládu. Povstaň, Bože! Oboř se na ty, kdo připravují 
válku! Zmař jejich úmysly, pro jméno své! Rozpraš národy válkychtivé a donuť je uznat 
svou moc! Vždy Ty jsi Panovník vší země. Nastol své království! A vyslyš nás, když o to 
budeme nyní znovu prosit, a to společně slovy Tvého Syna ...“.  

Amen 
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